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یادداشت روز

شــایعه به  عنــوان موضوعی مهــم در مباحث تاریخی 
و سیاســی و در مباحث حــوزه ارتباطات و رســانه و 
روانشناسی و حتی کلامی، هرچه بیشتر مورد توجه قرار 
گیرد به تدقیق و تصحیح بیشــتر بحث می انجامد، زیرا 
از لحاظ منطقی درســت و صحیح بودن یا نبودن ماده 
استدلال و ســاختمان استدلال، موجب نتیجه درست 

یا نادرست می شود.
چندی پیش دوســت فرهیخته آقای بهروز گراوند، 
دانشجوی تاریخ از پژوهشــکده امام خمینی و انقلاب 
اسلامی برای رساله خود پرســش هایی را درباره نقش 
و کارکرد شــایعه در تحولات اجتماعی و سیاسی ایران 
به ویژه در پیروزی انقلاب و ســال های نخستین بعد از 
انقلاب اسلامی داشتند. بخشی از پاسخ را به مناسبت 

این ایام در قالب مقاله زیر تقدیم می کنم.
شــایعه یک رســانه شــفاهی بــدون دروازه بانی و 
درست ســنجی و ارضاکننده حس ماجراجویی و سوار 
بر هیجان عمومی اســت و گاه مایه ای از واقعیت دارد 
و بسیار شــاخ و برگ داده شــده و گاه هیچ بهره ای از 
واقعیت و حقیقت ندارد. شــایعات نوع اول اثرگذاری 
و پایداری شــان بیشــتر اســت و بــا ضرب المثل های 
عامیانه ای مانند »تا نباشد چیزکی مردم نگویند چیزها« 

پشتیبانی می شود.
شایعه گاهی سازمان یافته و برنامه ریزی شده است و 
گاهی بر اثر »دهن بینی« یا »حرفی برای گفتن داشتن«، 
نقل شده و اشاعه می یابد. نوع سازمان یافته آن کارکرد 
بیشتر و موثرتری دارد. هدف از شــایعه سازمان یافته، 
مشوب کردن ذهن مخاطب و فلج کردن ذهنی و پنهان 

شدن یا پنهان کردن واقعیت ها در پشت شایعه است.
تولید و گسترش و تاثیر شایعه، زمینه اجتماعی دارد. 
در جامعه ای که مردم از وضع موجود بیزار باشند، آنچه 
در تخریب این وضعیت باشــد را بیشتر دوست دارند، 

بشنوند و انتشار بدهند.
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شگردهای روانی 
کارکرد شایعه در تحولات اجتماعی و سیاسی 

رهبر انقلاب در دیدار مسئولان نظام تاکید کردند: 
باطن خبیث و دشمنی ها و کینه های مسئولان آمریکا پشت لبخندهای دیپلماسی پنهان است

باید در مقابل این حقایق چشمان خود را باز کنیم
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نمایشی فعالیت های 
انتقاد محسن هاشمی  از شهرداری

در ســالروز بعثــت پیامبــر اسلام، حضــرت 
محمدمصطفی)ص( صبح دیروز رؤســای سه قوه 
و جمعی از مســئولان نظام، ســفرای کشورهای 
اسلامــی و قشــرهای مختلــف مردم بــا آیت الله 
خامنه ای، رهبر معظم انقلاب اسلامی دیدار کردند. 
رهبر انقلاب در این دیدار، بعثت را جریانی مستمر 
و همیشــگی و مهم تریــن درس آن بــرای جوامع 
بشری، به ویژه مسلمانان را به کارگیری عقل و ایمان 
به منظور ایجاد تحول فکری و ادراکی دانســتند و 
تاکید کردند: در دوره کنونــی، جریان مقاومت که 
از پیــروزی انقلاب اسلامی آغاز شــد، جلوه ای از 
بعثت است که با به کارگیری عقل و ایمان توانست 
ملت های مسلمان و حتی غیرمسلمانان را بیدار کند 
و به زانو در آمدن رژیم صهیونیستی در مقابل غزه و 

لبنان، نتیجه همان مقاومت است.
آیت اللــه خامنه ای بــا تبریک عیــد مبعث به 
ملت ایران و امت اسلامــی و همه آزادی خواهان و 
آزادگان جهان، تقارن این عید با ماه بهمن، یعنی ماه 
پیروزی انقلاب اسلامی برخاســته از جریان بعثت 
را گرامی داشتند و گفتند: بعثت یکی از بزرگ ترین 
و برترین رخدادهای تاریخ بشــریت است چراکه با 

ایجاد تحول عظیــم فکری و ادراکی، تحولی عظیم 
و بی نظیر در مــردم آن دوره و ادوار پس از آن ایجاد 

کرد.
ایشان ابزار پیامبران برای ایجاد تحول در جوامع 
بشری را دو عنصر عقل و ایمان خواندند و افزودند: 
پیامبران با بیدار کردن عقل و ایمان موجود در درون 
انســان ها، به بشــر برای یافتن راه رشــد و صراط 
مســتقیم کمک می کنند و علت تاکید مکرر قرآن 
بر تفکر، تعقل و تدبر همین مســاله اســت. رهبر 
انقلاب، ایمان و رکن اصلی آن، یعنی توحید را شاکله 
جهان بینی اسلامی و پایه تشــکیل جامعه اسلامی 
خواندند و خاطرنشان کردند: بعثت حادثه ای دفعی 
و مخصوص یک روز نیســت بلکه جریانی مستمر 
و همیشگی است که به شــرط به کارگیری عقل و 
ایمــان، می توان از برکات و درس هــای آن در همه 
دوره هــا برای ایجاد تحول فکری و عملی و اصلاح 
مشکلات استفاده کرد. ایشان یکی از پیام های مهم 
بعثت برای همه دولت ها و ملت های مسلمان را باور 
به حقیقتِ »از آنِ خدا دانســتن عزت« خواندند و 
گفتند: با برخورداری از عزت الهی، هیچ دشمن و 
عامل بیگانه ای قادر به اثرگذاری منفی در هیچ یک 

از ساحت های روحی و جسمی نخواهد بود.
آیت الله خامنه ای نگاه عقلانی به حوادث امروز 
دنیا را برای همه، به خصوص مسئولان ایران بزرگ 
و اسلامی ضروری برشــمردند و در تبیین رویکرد 
اســتعمار برای غارت جوامع بشــری گفتند: تاریخ 
اســتعمار نشــان دهنده ســه مرحله  »غارت منابع 
طبیعی«، »غارت فرهنگی و تخریب فرهنگ های 
اصیــل« و »غارت و تصرف هویــت ملی و دینی« 
ملت هاســت و امروز نیز دســتگاه های قدرتمند و 
شیطانی عالم درحال تحمیل هر سه مرحله استعمار 

علیه ملت ها هستند.
ایشــان دولــت آمریــکا را در رأس قدرت های 
اســتکباری و اســتعمارگر و دولتــی تحــت نفوذ 
قدرتمنــدان مالــی جهــان خواندنــد و افزودند: 
کارتال هــای بزرگ مالی هر روز به شــیوه ای برای 
تغییــر هویــت و مصالح ملت ها و گســترش نفوذ 
اســتعماری خود درحال نقشه کشیدن هستند و به 
تعبیر قرآن، هرچه شــما را دچار مشــکل کند آنها 
می پســندند. رهبر انقلاب با اشاره به آیاتی از قرآن 
کریم که بغض و کینه دشــمنان اسلام را بزرگ تر از 
آنچه بر زبــان و رفتار آنها جاری اســت، می داند، 

گفتند: اینکه نمایندگان کنگره آمریکا برای قاتل و 
عامل تکه تکه کردن هــزاران کودک کف می زنند و 
او را تشــویق می کنند و یا به کاپیتان ناو آمریکایی 
که هواپیمای مســافربری ایران با ۳۰۰ سرنشــین را 
سرنگون کرد مدال تشــویقی می دهند، نمونه هایی 
از باطن خبیث و دشــمنی ها و کینه های آنهاســت 
که پشــت لبخندهای دیپلماسی پنهان است و باید 
در مقابل این حقایق، چشمان خود را باز کنیم و به 

تعبیر قرآن، به دنبال دوستی پنهانی با آنها نباشیم.
ایشــان بــا تاکید بر ضــرورت هوشــیاری در 
مواجهات جهانی، تاکید کردند: باید مراقب باشیم 
کــه با چه کســی مواجه ایم و با چه کســی معامله 

می کنیم و حرف می زنیم.
آیت الله خامنــه ای، جریان مقاومــت در دوره 
کنونی را رشــحه ای از بعثت نبوی و برخاســته از 
انقلاب اسلامی ایران خواندند و با اشاره به پیروزی 
شــگفت انگیز غزه گفتند: این منطقــه کوچک و 
محدود توانســت رژیم تا دندان مسلح صهیونیستی 
و متکی به پشتیبانی کامل آمریکا را به زانو درآورد و 
این پیروزی ناشی از به کار بستن عقل و ایمان و دل 

بستن به خدا و اعتقاد به عزت الهی است.
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گزارش سیاسی

سیدحســین مرعشــی، دبیرکل حــزب کارگزاران 
ســازندگی ایران با حضور در کلاب هاوس »روزگار« به 
عملکــرد ۵ ماهه دولت پزشــکیان پرداخت و گفت: از 
عجایب روزگار این اســت که سیاست جریان دارد اما 
به نظام های سیاســی جهان که همان احزاب هستند، 
توجه نمی شــود. البته منظور از احــزاب، کمپین های 
انتخاباتی نیســت. گرچه این کمپین ها یکی از حداقل 
کارکردهای احزاب است. احزاب باید شعارها را تنظیم 
کرده و با هواداران خود صحبت کنند. همچنین احزاب 
باید نامزدهای انتخاباتی را مشخص کنند و رقابت های 
انتخاباتی را شــکل دهند که ایــن موضوعات حداقل 
کارکردهــای نظام حزبی اســت. همچنین احزاب باید 
برای کشــور برنامه داشته باشند و در نقاط مختلف این 

برنامه ها را پیگیری کنند تا به نتیجه برسد.
مرعشی با اشاره به نقش احزاب در انتقال تجربه های 
مسئولان کشور به آیندگان، گفت: فردی مانند مهندس 
زنگنه در کشــور ۳۰ ســال، آقای نعمت زاده ۲۵ ســال 
و دکتر کلانتری ۲۰ ســال در کشــور وزیر بوده اند. این 
افراد دیگر حتماً نباید وزیر باشــند بلکه باید در کشــور 
چرخه نخبــگان اتفاق بیفتد. همچنیــن افرادی مانند 
روغنی زنجانی، دکتر شــیبانی رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی، دکتر میرزاده رئیس اســبق دانشگاه آزاد، دکتر 
غرضی وزیر اســبق پســت و مخابــرات و صدها نفر 
مانند این افراد در مدیــران میانی وجود دارند. این افراد 
باید در دســته های حزبی قرار بگیرند چراکه تجربیات 
آنها باید در اختیار کشــور باشــد. همچنین احزاب در 
تربیت نیروی انسانی نقش دارند. وی ادامه داد: جناب 
پزشــکیان با اقبال مردم روبه رو شد و رای آورد. در این 
شرایطی که ایران در آن قرار گرفته، آقای پزشکیان برای 
ایران یک نعمت است. چراکه توانسته است، ایران را از 
خطرهایی دور کند و توانســته کشور را وارد یک مرحله 
پایدار کند. اگر فردی که قرار است رئیس جمهوری ایران 
شــود از درون یک حزب مستقر بیرون بیاید، آن حزب 
برنامه های خود را برای نفت و کشاورزی و موارد دیگر 
داشت و کادرهای تخصصی خود را هم تربیت کرده بود 
و از فردای انتخابات برنامه های خود را شروع می کرد. 
اما هر فردی رئیس جمهوری می شــود و در نخســتین 
صحبت خود می گوید که من حزبی نیســتم و به حزبی 
نبودن خود افتخار می کند. سپس در بین نیروهای کشور 
می گردد و در نهایت شورای راهبری درست می کند و از 

طریق فراخوان وزیر تعیین می کند.
مرعشــی اظهار کرد: من به آقای پزشکیان گفتم که 
جز جز کابینه ممکن است، خوب باشد اما ترکیب کابینه 
هم مهم اســت که وزیران چگونه قرار است در کنار هم 
قرار بگیرند و به یکدیگر کمــک کنند. راندمان کنونی 
دولت ۱۰ درصد اســت. اما موضوع مهم اینجاست که 
کشــور اکنون نمی تواند با راندمان ۱۰ تا ۱۵ درصد اداره 
شــود، گرچه در مسیر درست باشــد. کشور باید رشد 
شتابان داشته باشد و با سرعت باید مسائل خود را حل 
کند. ماه ها طول می کشد و درباره موضوعی نمی توانیم 
تصمیم بگیریم. من از راندمان پایین دولت راضی نیستم. 
من در هر جایی که بودم، شتابم برای اداره کشور بسیار 

بیشتر از سرعت کنونی بود.
مرعشــی درباره وفاق گفت: در همایش وفاق گفتم 
که رقابت از وفاق مناســب تر اســت. بهتر اســت که 
گروه های سیاسی با یکدیگر رقابت کنند و برنامه های 
خــود را به مردم ارائــه کنند. حتماً رقابــت در عرصه 
سیاسی مفیدتر از واژه ای به نام وفاق است. چراکه این 
واژه در ادبیات سیاسی جهانی شناخته شده نیست. ما 
فقط می توانیم در داخل کشور برای منافع ملی استفاده 
کنیم که درباره آن اختلاف نکنیم. بنابراین، این موضوع 
صرفــاً در محدوده یک دوره زمانی کوتاه می تواند مورد 
توجــه قرار بگیرد. بنابراین بهتر اســت که ما به رقابت 
بیندیشیم و رقابت های بسیار جدی داشته باشیم برای 

بهتر شدن اوضاع کشور.

علیه صادق زیباکلام در دادســتانی تهران اعلام جرم شــد. مرکز 
رسانه قوه قضائیه نوشته است: زیباکلام در سال های اخیر اقدام 
به طرح مطالب خلاف واقع در رسانه ها کرده است. وی در پرونده 
اول بابــت ارتکاب فعالیت تبلیغی علیه نظام به ۱۸ ماه حبس و ۲ 
سال و در پرونده مربوط به فعالیت تبلیغی علیه نظام درخصوص 
انتشار مطالب غیرمستند و غیرواقعی به یک سال حبس و نشر 

مطالب خلاف واقع به۶ ماه حبس محکوم شد.

اعلام جرم علیه زیباکلام
فاطمه مهاجرانی، سخنگوی دولت: رسانه ها باید نقشی 
کلیدی در کاهش اضطراب عمومی و تقویت همبستگی 
اجتماعی ایفا کنند، اطلاع رســانی دقیق و معتبر باعث 
اعتمادســازی میان مردم و بی نیــازی مراجعه به منابع 
غیررســمی می شود و رسانه های هلال احمر باید مرجع 

اصلی و معتبر در مواقع بحران باشند.

اضطراب عمومی 
محمدباقرقالیباف، رئیس مجلس: جنگ شــناختی دشمن 
صهیونی در سراســر جهان به دنبال القای شکست مقاومت 
فلسطین و لبنان وپیروزی اشــغالگران بود؛ امروز اما آشکار 
شــدکه حماس زنــده و بالنده اســت و مقاومت بــا اراده ای 
مستحکم تر از قبل ادامه دارد و دشمن را تحقیر می کند. امروز 
اما آشــکار شــد که حماس زنده و بالنده است و مقاومت با 
اراده ای مستحکم تر ازقبل ادامه دارد و دشمن را تحقیر می کند.

جنگ شناختی دشمن

هنوز دو هفته هم از خبر قاضی پســندیده، مبنی بر اینکه قرار 
اســت به زودی حکم متهمان پرونده چای دبش صادر می شــود 
نگذشــته بود که صداوســیما به فاطمی امین، وزیر صمت دولت 
ســیزدهم تریبون داد و او در برنامه  زنده »هشــت درصد« شبکه  
یک ســیما از امکان پذیر بودن تحقق رشــد ۸ درصدی و الزامات 
آن گفت! این درحالی است که شهریورماه امسال اصغر جهانگیر، 
ســخنگوی قوه قضائیه اعلام کرده بود که فاطمی امین و معاونش 
با قرار وثیقه آزاد هســتند. موضوعی که البته درباره ساداتی نژاد، 
وزیر پیشین جهاد کشاورزی متهم دیگر هم صدق می کند. چندی 
پیش هم تصویری از وزیر دولت وقت جلســه بیست ودوم دادگاه 
رســیدگی به فساد چای دبش رسانه ای شد که توجه بسیاری را به 

خود جلب کرد.
به گفته قوه قضائیه آخرین وضعیت پرونده چای دبش درحالی 
قرار اســت به زودی اعلام شود که نقش پررنگ ساداتی نژاد، وزیر 
کشاورزی دولت سیزدهم را نباید نادیده بگیریم. نخستین  بار پس 
از اردیبهشت  ماه امسال محسنی اژه ای در جلسه پرسش و پاسخی 
که با دانشجویان در یاسوج داشت از اتهام یکی از وزرای دولت که 
بعدها رسانه ها نوشتند منظور ساداتی نژاد است، خبر داد. ماجرای 
حکم ۳ ساله وزیر سابق دولت سیزدهم )ساداتی نژاد( هم به فساد 
بزرگ چای دبش برمی گردد. به زمانی که او سکان وزارت جهاد 
کشــاورزی را در دست داشت. هرچند پرده از فساد ۳.۴ میلیارد 
دلاری یک شــرکت چای کــه می توان آن را یکــی از بزرگ ترین 
فســاد های اقتصادی در چهار دهه اخیر دانســت در آذرماه سال 
۱۴۰۲ برداشته شد که در جریان پرونده فساد چای دبش، نام وزیر 
برکنار  شده جهاد کشاورزی دولت سیزدهم هم مطرح شد. خبری 

که به طور رسمی اولین  بار محسنی اژه ای در آن زمان مطرح کرد.
آن زمــان و احتمالًا تــا الان، در واقع دولــت و اصولگرایان 
پایداری ها یا نمی خواســتند این حجم از فســاد را ببینید، یا آن را 
جدی نمی گرفتند، یا اصلًا فکر نمی کردند، موضوع جدی اســت 
اما بعد از آنکه رئیس دســتگاه قضا گفت که حجم و عدد فســاد 
چقدر بزرگ است با شوکی که به اقتصاد و جامعه وارد شد، دولت 
ســیزدهم بلافاصله اعلام کرد که افشــاکننده آن خود ما بودیم و 
موضوع به این بزرگی نیست. حتی وزیر اقتصاد هم اذعان کرد که 
در موضوع چای دبش بزرگ نمایی شــده است. تا اینکه شخص 
رئیس دستگاه قضا اعلام کرد در این ماجرا پای دو وزیر گیر است 
و آنها احضار شده اند. ساعتی بعد از اعلام خبر اژه ای، خبر بعدی 

آمد که ساداتی نژاد به سه سال حبس محکوم شده است. 

 Wاز قوه ای به قوه دیگر
ماجرای فســاد بزرگ چای دبش به خصوص پس از جلســه 
دادگاه آخر، جنبه های عجیبی پیدا کرده اســت و به جایی رسیده 
است که حملات گسترده گروهی که بعضی رسانه ها از آنها  تحت 
عنوان تندرو یاد می کنند از تجمع در خیابان و پشت تریبون مجلس 
به محسنی اژه ای، رئیس دستگاه قضا رسیده است. عده ای قلیل 
که هویت سیاسی شان مشخص نیست و حال می خواهند با فشار 
بــه قوه قضائیه به خواسته شــان که از قضا این  بار دیگر شــفاف 
هست، برســند. حال صداوســیما را هم به آنها اضافه کنیم. اما 
ســوالی که اینجا پیش می آید این اســت، آیا این جریان خاص با 
حمله به قوه قضائیه ســعی دارند، قضات دســتگاه قضا را برای 

تخلفات پیش آمده در سال های اخیر تحت فشار قرار دهند؟
مســاله آنقدرها هم پیچیده نیســت. کمااینکه سه روز پس از 

هجمه علیه قوه قضائیه و محسنی اژه ای توسط تعدادی معترض و 
برخی نمایندگان پایداری در مجلس مبنی بر برخورد با محمدجواد 
ظریف و مســعود پزشکیان، مدیرعامل خبرگزاری قوه قضائیه در 
توئیتی اعلام می کند که هجمه ها افزایش یافته؛ زمان صدور حکم 
نزدیک است. مهدی کشــت دار می نویسد: »چرا ناگهان هجمه 
علیه قوه قضائیه گسترش یافته و حملات چندجانبه شروع شد؟! 
قاضی پرونده چای دبش: در جلسات گذشته تقریباً نسبت به تمام 
متهمان، تفهیم اتهام صورت گرفته. آخرین دفاع بیش از ۳۰ متهم 
اخذ شد و امروز از تعداد دیگری از متهمان آخرین دفاعیات اخذ 

می شود. زمان صدور حکم نزدیک است«.
توئیت مدیرعامل خبرگزاری قوه قضائیه، فرضیه دوم را حداقل 
در تجمع این هفته کمی پررنگ تر می کند که گویا این  بار تندروها از 
مسیر دولت می خواهند، پلی به دستگاه قضا بزنند تا قضات مورد 
نظرشــان و به طور مشخص محسنی اژه ای را برای تخلفات پیش 
آمده در ســال های اخیر تحت فشار قرار دهند. این درحالی است 
که اژه ای نشــان داد در بزرگ ترین فساد تاریخ جمهوری اسلامی 
حتی اگر دولت سیزدهم، رئیس مجلس و طیف های وابسته به آنها 
هم سکوت کنند اما حتی اگر پای وزرا و مقامات نیز در پیش باشد 

در بررسی آن مصمم است. 
فشــارها از آن روز که ناگهان عده ای تجمــع خیابانی برگزار 
کردند، مرگ بر ظریف سر دادند و ادامه  این خط را چند نماینده ای 
ادامه دادند تا به محســنی اژه ای برســند، درحالی بود که روز قبل 
از این حملات، قوه قضائیه رســیدگی به پرونــده چای دبش در 
دادگاه را آغاز کرده بود. مثلًا امیرحســین ثابتی، مجری ســابق و 
نماینده نزدیک به جریان ســعید جلیلی در صحن علنی مجلس 
خطاب به محســنی اژه ای می گوید: »آقای اژه ای! ما چه جوابی 
به مردم بدهیم که دائم از ما می پرســند چرا قانون اجرا نمی شود؟ 
قــوه قضاییه یا تعلل می کند یا حداقل شــفاف نمی گوید چه کار 
می کند که نمونه واضح آن قانون دوتابعیتی اســت. فرزندان ۴ تا 
از معاونان پزشــکیان دو تابعیتی هســتند؛ چرا شما به عنوان قوه 
قضائیه که ضمانت اجرای قانون هســتید، کاری نمی کنید؟ اگر 
مصلحت هست، بگویید ما کاری نکنیم و از شما مطالبه نکنیم؛ 
لطفاً تکلیف را مشخص کنید.« همچنین حمید رسایی، نماینده 
تهران و از مخالفان سرســخت نه  تنها این دولت بلکه هر جریانی 

غیر از خود و دوســتانش پشت تریبون مجلس گفت: »تمام توان 
دولت به جای حل مسائل اقتصادی و معیشتی این شده که ظریف 
را در یــک جایگاه غیرقانونی نگه دارد! تذکر من ماده ۲۲ بند ۱۱ و 
مربوط به جلســه و شأن مجلس اســت، من چاره ای ندارم جای 
دیگری نمی شود این تذکر را داد؛ اگر به جای حضرت عالی، آقای 

محسنی اژه ای آنجا نشسته بود، من تذکرم را بهتر می دادم«.
کنایه ای هــم علی خضریان، نماینــده مجلس و عضو جبهه 
پایداری به رئیس دستگاه قضا زد و گفت: »از آقای اژه ای تشکر 
می کنم که وقتی درباره فســاد بنیاد مستضعفان در مجلس فریاد 
زدیم، ایشان با حضور در بنیاد نشان داد که دیگر کسی مثل آقای 
رئیســی را نداریم که با فســاد مبارزه کند!« محمد منان رئیسی، 
رئیس ستاد انتخاباتی سعید جلیلی در ایام انتخابات و نماینده قم نه 
 تنها به ظریف تاخت بلکه به محسنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه هم 
حمله کرد و گفت: »خطاب من به سران قواست که می دانم همگی 
یا از بســتگان درجه یک یا درجه دو در خانواده  خود شهید تقدیم 
انقلاب کردند، بزرگواران! از ما هیچی از امت حزب الله هم هیچی 
از شــهدای خانواده های خودتان بــه خاطر این وضعیت حجاب 
خجالت نمی کشــید؟ این وضعی اســت که برای ما شما درست 
کردید؟ آقای اژه ای! دو ماه قبل پیش شــما آمدم و گفتم وضعیت 
آقای ظریف را جمع کنید، گفتی وظیفه من نیست، مجلس ورود 
کند. نزدیک به ۴۰ روز اســت کمیسیون امنیت ملی به شما نامه 
زده با رئیــس قوه مقننه صحبت می کنیم، می گوید به قوه قضائیه 
می گوییم، می گوید قوه مقننه!« منان رئیســی مدعی شد: »قانون 
رســمی مملکت دارد نقض می شود، غیرقانون در اجلاس خارج 
از کشور وقیحانه حکم مسلم خدا را به سخره گرفته و می گوید در 
خیابان های تهران زنان برهنه دارند راه می روند این مســیر درست 
است. تو غلط کردی که گفتی مسیر درست است، تو کی هستی 

که بگویی این مسیر درست است؟ بیجا کردی!«
به هر حال درحالی که قوه قضائیه به طور جد در مبارزه با این 
فساد ورود پیدا کرده و معتقد است، پرونده هایی که افکار عمومی 
را تحت تاثیر قرار دهد، ورود دســتگاه قضایی به صورت جدی و 
تا انتها انجام می شود اما گویا چنین روندی به مذاق بعضی خوش 
نمی آید تا جایی که بــه یکی از متهمان بزرگ ترین اختلاس تاریخ 

جمهوری اسلامی، تریبون برنامه آزاد از رسانه ملی می دهد!

سیما در  متهم 
 تلویزیون به فاطمی امین، وزیر صمت دولت سیزدهم تریبون داد

و او از امکان پذیر بودن تحقق رشد ۸ درصدی و الزامات آن سخن گفت! 

سرعت کُند کابینه
 انتقاد سیدحسین مرعشی از راندمان کاری دولت

هدا احمدی
گروه  سیاسی
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نئوفاشیسم آمریکایی

براســاس اعلام رســانه های روســیه یک هیات عالی رتبه از 
این کشــور برای نخســتین  بار از زمان کنار رفتن بشار اسد، 
رئیس جمهور ســابق ســوریه از قدرت و تســلط مخالفان بر 
این کشور وارد دمشــق شد. میخائیل بوگدانوف، معاون وزیر 
خارجه روســیه، سرپرستی این هیات سیاسی را به عهده دارد 
و در بدو ورود به دمشق اعلام کرد که مسکو خواهان وحدت، 

استقلال و تمامیت ارضی سوریه است. 

میلــوش ووچویچ، نخســت وزیر صربســتان در پــی بروز 
اعتراضات در کشــورش و ایجاد شــکاف در جامعه، استعفا 
کرد. وی در جلسه ای در دولت این کشور گفت: فکر می کنم 
سیاستی که به آن تعلق دارم و حزبی که ریاست آن را بر عهده 
دارم باید بالاترین سطح مسئولیت پذیری را نشان بدهد بنابراین 
تصمیم گریزناپذیر من اســتعفا از سمتم به  عنوان نخست وزیر 

صربستان در این شرایط خواهد بود. 

استفان دوجاریک، ســخنگوی سازمان ملل با اشاره به طرح 
رئیس جمهور آمریکا برای کوچاندن فلسطینی ها از غزه اعلام 
کــرد که ما با هر گونه طرحی که منجــر به کوچاندن اجباری 
فلســطینی ها از غزه یا منجر به  نوعی پاک سازی نژادی شود، 
مخالف هســتیم. مصر، اردن و اتحادیه عــرب نیز با این ایده 
ترامپ مخالفت کردند و حتی تماس وی با رئیس جمهور مصر 

هم تکذیب شد. 

سازمان  مل علیه طرح ترامپلنخست وزیر صربستان استعفا کرد بوگدانوف در دمشق 

زمانی که نام دونالد ترامپ برای دومین بار از ســوی حزب 
جمهوری خواهان برای شرکت در انتخابات ریاست جمهوری 
۲۰۲۴ نهایی شــد، بســیاری شــروع بــر گمانه زنــی در مورد 
سیاســت های او در عرصــه داخلی و خارجــی کردند. طیف 
گســترده ای از تحلیل هــا بر این اســاس بود کــه او در حوزه 
سیاست داخلی به خصوص مهاجرت و مسائل مرزی همچنین 
هزینه کرد مالیات ها، راهی متفاوت از بایدن و دموکرات ها پیش 
خواهد گرفت و در حوزه سیاست خارجی هم مدلی که قبلًا در 
میانه ســال های ۲۰۱۶ تا ۲۰۲۱ عملیاتی کرده را با کمی تعدیل 
برمی گزیند. تمام آنچه طی آن مدت تا زمان ورود مجدد ترامپ 
به کاخ سفید در رسانه ها مطرح شد و حتی در کمپین ها به زبان 
آورده شــد حالا کنار زده شده و در این راستا باز هم به »تئوری 
یا دکترین مونرو« رســیدیم؛ دکترینی که توسط جیمز مونرو، 
پنجمین رئیس جمهوری ایالات متحده و در سال های ۱۸۱7 تا 
۱۸۲۵ یعنی زمانی که او در قدرت بود، اجرایی شــد و حتی در 
برخــی متون از آن به  عنوان تئوری یــا دکترین مونروئه نام برده 

می شود.  
اساس این تئوری، تمرکز ایالات متحده بر امورات داخلی و 
پرهیز از هرگونه دخالت در کشورهای دیگر و دوری جستن از 
جنگ است که ترامپ و نئوکان های ساکن کاخ سفید حالا از 
آن پیروی می کنند و خواهند کرد. ترامپ بارها در مورد اخراج 
مهاجران غیرقانونی به کشورشان صحبت کرده بود و حالا به 
صورت کاملًا بی رحمانه و عریان آن را )تنها چند روز پیش از 

ورود به کاخ سفید( اجرایی کرد. 
در تازه ترین اقدامات ضدمهاجرتی، او به ســراغ مهاجران 
کلمبیایــی رفتــه و یــک بلــوای جدیــد را در روابــط میان 
ایالات متحده به این کشــور بر پا کرده است. سی.بی.اس در 
گزارش نوشــته اســت:»پس از آنکه دولت کلمبیا مانع فرود 
هواپیماهای نظامی آمریکایی حامل ده ها مهاجر غیرقانونی در 
خاک خود به دلیل استفاده واشنگتن از هواپیمای نظامی برای 
استرداد آنها شد، دونالد ترامپ فوراً قول اعمال مجازات های 
اقتصادی، تحریم ها و تعرفه های تجاری شــدیدی را علیه این 
کشور داد و به  نوعی تقابل علنی با این بوگوتا )پایتخت کلمبیا( 

را شروع کرد.« 
ترامپ در پستی در رسانه اجتماعی خود )تروث سوشیال( 
نوشت: »دولت او مجازات های متعددی علیه کلمبیا به دلیل 
این اقدامش شــامل وضع تعرفه ۲۵ درصدی بر همه کالاهای 
صادر شــده از کلمبیا به آمریــکا و افزایش ایــن تعرفه  به ۵۰ 
درصد بعــد از یک هفته اعمال خواهد کــرد«. ترامپ در این 
راســتا همچنین اعلام کرد که علیه مقام های کلمبیا و متحدان 
آنها مجازات هایی شــامل ممنوعیت مسافرتی و فسخ فوری 
روادید، تحریم مقام های کلمبیا و بستگان آنها در زمینه روادید 
و افزایش بازرسی های گمرکی علیه مسافران و محموله هایی که 

از کلمبیا فرستاده شده اند، اعمال می کند.
با این وجود، کارولین لِویت، ســخنگوی مطبوعاتی کاخ 
ســفید در بیانیه ای اظهار کرد: »دولت کلمبیا با همه شــرایط 
اعلام شــده از ســوی دونالد ترامپ شــامل پذیــرش بدون 
محدودیت و بدون تاخیر همــه خارجی های غیرقانونی که از 
ایالات متحده به کلمبیا ازجمله با استفاده از هواپیمای نظامی، 

بازگردانده می شــوند، موافقت کرده است. بر این مبنا تعرفه ها 
و تحریم های کاملًا تدوین شــده بر مبنای قانون قدرت های 
اقتصادی اضطراری بین المللی در حالت رزرو و امضا نشده تا 
زمانی که کلمبیا از اجرای توافقش کوتاهی کند، قرار می گیرد«. 
در مقابل وزارت امور خارجــه کلمبیا هم در بیانیه خود اعلام 
کرد که »ما به پذیرش کلمبیایی هایی که در وضعیت استرداد به 
کشور بازگردند، ادامه خواهیم داد و شرایطی آبرومندانه را برای 
آنها به  عنوان شــهروندانی که از حقوقشان برخوردار هستند، 

تضمین خواهیم کرد«. 
به  موازات این اقدام، گوستاوو پترو، رئیس جمهور کلمبیا هم 
خطاب به ترامپ اعلام کرد که »پیش بینی می کند ایالات متحده 
برای اجرای یک کودتا با اســتفاده از قدرت اقتصادی و تکبر 
خود همچون کاری که علیه ســالوادور آلنــده، رئیس جمهور 

اسبق شیلی کرد، تلاش می کند«. 
رئیس جمهــور کلمبیا چندی بعد در اظهاراتی با اشــاره به 
اخراج مهاجران این کشــور از آمریکا تاکید کرد که هواپیمای 
ریاست جمهوری این کشور را برای کمک به بازگرداندن آنها 
اختصاص خواهد داد و اعلام کرد که این اقدام را در راســتای 
تعهد دولت خود برای تضمین بازگشــت آبرومندانه مهاجران 
کلمبیایی اخراج شده از آمریکا در دستور کار قرار داده است. 

 W تنش با برزیل و مکزیک
علاوه بر کلمبیا باید متوجه بود که ترامپ مهاجران برزیلی 
و مکزیکی را هم ســیبل خود قرار داده است و همین موضوع 
باعث شــده تــا روابط دوجانبه واشــنگتن با این دو کشــور 
آمریکای لاتین وارد یک ســیکل تنش زا شــود. در این راستا 
دولت برزیل پس از ورود ده ها مهاجر اخراج شده از آمریکا با 
هواپیمای نظامی و با دستبند به این کشور ابراز خشم کرد و آن 

را بی توجهی آشکار به حقوق انسان ها خواند. 
وزارت امور خارجه این کشــور اعلام کرد که از واشنگتن 
در مورد »رفتار تحقیرآمیز با مســافران در این پرواز« توضیح 
می خواهد. همچنین وزارت دادگســتری برزیــل در بیانیه ای 
اعلام کرد، زمانی که هواپیما در شــهر شمالی مانائوس فرود 
آمــد، مقامات برزیل به مقامات آمریکایی دســتور دادند فوراً 
دســتبندها را از دست مهاجران کشورشــان باز کنند. در این 
بین دولت برزیل روز دوشنبه گابریل اسکوبار، کاردار سفارت 

آمریــکا را برای ارائه توضیحاتی دربــاره نوع رفتار با مهاجران 
اخراج  شده از این کشور احضار کرد. 

در مورد مکزیک هم دقیقاً چنین اتفاقی رخ داده است؛ تنها 
دو روز پس از دســتور دونالد ترامپ مبنــی بر افزایش نیرو در 
مــرز جنوبی  با مکزیک به هزاران نیروی نظامی دســتور داده 
شــد تا به مرز جنوبی آمریکا با مکزیک بروند. سی.ان.ان در 
این خصــوص اعلام کرد که در حال حاضــر تقریباً ۲ هزار و 
۲۰۰ نیروی وظیفه فعال در مرز به  عنوان بخشــی از مأموریت 
مرزی فرماندهی شــمالی آمریکا مســتقر در ال پاسو واقع در 
ایالت تگزاس هســتند که در نهایت پیت هگست، وزیر دفاع 
ایالات متحده آمریکا و رئیس جدیــد پنتاگون هم این اقدام را 
تایید کرد. این اقدام در نهایت باعث شــد تا اتباع مکزیک که 
به صورت غیرقانونی وارد ایالات متحده شده بودند، دستگیر و 
با هواپیمای نظامی و مشــابه آنچه با مهاجران کلمبیا و برزیل 
کردند به این کشور استرداد شوند. سی.بی.اس چند روز پیش 
اعلام کرد که دولت مکزیک با درخواست دولت دونالد ترامپ 
برای اجازه فرود هواپیمای نظامی آمریکایی که حامل مهاجران 

اخراج شده از ایالات متحده بوده، مخالفت کرده است. 
نکته اینجاســت که کمی بعد از آنکه ترامپ مراسم تحلیف 
را برگزار کرد، سازمان گمرک و محافظت مرزی آمریکا اعلام 
کرد که دیگر اپلیکیشــن CBP One فعــال نخواهد بود. این 
اپلیکیشــن در زمان دولت جو بایدن معرفی شد و به مهاجران 
اجازه می داد که درخواســت قرار ملاقات در ۸ پایانه ورود در 
مرز جنوب غربی آمریکا ثبت کرده و درخواست ورود به خاک 
ایالات متحده از طریق یک سیســتم لاتاری را بدهند. اما در 
نهایــت چند روز پیش مقام های آمریکایــی در اعلامیه ای در 
وب سایت ســازمان گمرک و محافظت مرزی آمریکا نوشتند 
این اپلیکیشن دیگر در دسترس نخواهد بود و قرار ملاقات های 

موجود ثبت شده در آن نیز لغو می شود. 
ایــن اقدامات ترامــپ علاوه بر اینکه موجــب تنش میان 
ایالات متحده با ســه کشــور کلمبیا، مکزیک و برزیل شــده 
به نوعی می تواند تداعی کننده و احیاکننده نئوفاشیســم باشد؛ 
مکتبی که پــس از جنگ جهانی دوم یک بــاره جان گرفت و 
ضدیت با مهاجران و ملی گرایی و موج سواری بر عوام گرایی را 

دیکته می کند و حالا ترامپ در حال اجرای آن است.

اخراج و بدرفتاری دولت جدید ایالات متحده با مهاجران برزیلی، کلمبیایی و مکزیکی
موج جدید تقابل در آمریکای لاتین با واشنگتن به راه انداخت

فرشاد گلزاری
گروه بین الملل

دیدگاه: گزارش دیپلماسی

 پیشنهاد احتمالی ترامپ را
پس نمی زنیم، بررسی می کنیم 

 سیدعباس عراقچی در تازه ترین گفت وگوی خود 
درباره مذاکره با آمریکای ترامپ چه گفت؟

سیدعباس عراقچی، وزیر خارجه کشورمان در تازه ترین 
اظهارات خود درباره اظهارات تهدیدآمیز غرب علیه ایران 
گفت: ما به زبان تهدید آمیز آنها پاسخی نمی دهیم و این یک 
واقعیت اســت و ما آن را در گذشته هم ثابت کرده ایم اما به 

زبان احترام پاسخ می دهیم.
وزیر امور خارجــه ایران درخصوص آمادگی ایران برای 
مذاکره با آمریکا تحت ریاســت جمهوری دونالد ترامپ، 
بیان کرد: احتمال توافقی جدید یا دور جدیدی از مذاکرات 
را نادیده نمی گیــرم اما مایلم به یک واقعیت اشــاره کنم؛ 
بی اعتمادی در ما نسبت به دفعه قبل افزایش یافته است. 
اول باید این بی اعتمادی از بین برود برای اینکه ایران باری 
دیگر وارد مذاکره شود باید اعتماد کافی در آن ایجاد شود. 
فکر می کنم هنوز کمی با آن فاصله داریم. بله توافق خوب 

است. اما چه توافقی؟
عراقچی تصریح کرد که دیپلماسی مبتنی بر امید است؛ 
ما هیچ گاه امیدمان را به تلاش های دیپلماتیک و ابتکارهای 
جدید از دســت نمی دهیــم. این تجربه را در گذشــته هم 
داشــته ایم و توانســتیم این مســاله را از طریق دیپلماسی 
حل کنیم اما شــرایط فرق کرده و دشــوارتر از قبل شده و 
طرف مقابــل باید کارهای زیادی بــرای جلب اعتماد ما 
انجام دهد. رئیس دســتگاه دیپلماسی کشورمان گفت که 
نمی دانم راهکار جایگزین ما چه خواهد بود. ما در گذشته 
برای اعتمادسازی درباره برنامه صلح آمیز هسته ای مان در 
مذاکرات قبلی تلاش کردیم که سپس به تجربه ای بد تبدیل 
شد و تحریم ها بازگردانده شــدند. نمی دانم جایگزین چه 
خواهد بود چراکه تحت بررسی است. مباحثات پرشوری 
درباره این جایگزین در تمامی ســطوح حتی در خیابان ها 
و در میان مردم عادی مطرح اســت. دیدگاه های متفاوتی 

وجود دارد و نمی دانم کدام یک غالب خواهد شد. 
عراقچی با اشــاره بــه پایان تاریخ توافق هســته ای در 
مهرماه ســال آینده )اکتبر ۲۰۲۵( گفت: مــا باید تا اکتبر 
در این  باره به تصمیم برســیم. اکتبر امســال ممکن است 
با بحران مواجه شــویم و باید از آن پرهیز کنیم. وزیر امور 
خارجه گفت که مایل است به ترامپ فرصتی برای شنیدن 
صحبت هایش بدهد. او در پاســخ به اینکه »اگر ترامپ به 
درستی گفت وگو کند و با احترام به تعامل با ایران بپردازد، 
آیــا ایران آماده مذاکره با او خواهد بود یا خیر؟«، گفت: آن 
وقت در این باره تصمیم می گیریم. نمی گویم چیزهایی که 
او خواهد گفت را رد می کنیم بلکه آن را بررســی می کنیم. 
ما همواره تصمیمات منطقی گرفته ایم و این مســاله را هم 
ثابت کرده ایم. عراقچی با اشــاره بــه اظهارات تهدیدآمیز 
گیدعون ســاعر، وزیر امور خارجه اسرائیل مبنی بر اینکه 
زمانی بهتر از این برای حمله به تاسیسات اتمی ایران وجود 
ندارد و ترامپ هم گفته در صورت توافق نشدن با ایران از آن 
حمایت خواهد کرد، گفت: این تهدید واقعی نیست چراکه 
به توانمندی های ما برای پاسخ دادن به آن واقف هستند. به 
وضوح گفته ایم که هرگونه حمله علیه تاسیسات هسته ای 
ما با پاســخی فوری و قاطع مواجه خواهد شــد. اما فکر 
نمی کنم که آنها این کار دیوانــه وار را انجام دهند. این کار 
واقعاً دیوانه وار اســت و کل منطقه را به فاجعه ای بسیار بد 
تبدیل خواهد کرد. حتی نمی خواهم درباره آن صحبت کنم 

چراکه فکر می کنم، تهدید جدی نیست.
وی درخصوص پیشــنهاد ترامپ برای غزه پساجنگ 
مبنــی بــر انتقــال موقــت و طولانی مدت مــردم غزه به 
کشورهای دیگر به بهانه بازسازی آن گفت: فکر می کنم این 
پروژه ای اســت که همه کسانی که در گذشته آن را امتحان 
کرده اند با شکست مواجه شــده اند. نمی توان فلسطین را 
از این منطقه حذف و فلســطینیان را اخراج کرد. پیشنهاد 
من چیز دیگری اســت؛ به جای فلسطینی ها، تلاش کنید 
اســرائیلی ها را اخراج کنید و به گرینلند ببریدشان تا آنجا 

زندگی کنند. 
اسکای نیوز
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گئورگ ویلهلــم فریدریش هگل )۱77۰ ـ ۱۸۳۱(، فیلســوف 
جریان ساز آلمانی در شــاهکار خود »علم منطق«، به دنبال کشف 
قوانین درونی هستی و نحوۀ تکامل آن است. او با استفاده از روش 
دیالکتیک نشــان می دهد چگونه اندیشه و هستی در تعاملی پویا و 
پیوســته با یکدیگر قرار دارند و چگونه این تعامل منجر به رشــد و 
تکامل آن ها می شود. کتاب »دیالکتیک هستی و اندیشه در منطق 
هگل« که انتشارات ققنوس آن را با ترجمۀ زهره نجفی منتشر کرده، 
ترجمۀ بخش سوم کتاب »هگل« نوشتۀ چارلز تیلور است که به شرح 
و تفســیر منطق هگل اختصاص یافته و انتشــارات کمبریج چاپ 

نخست آن را سال ۱۹7۵ منتشر کرده بود.
چارلــز تیلور )متولد ۱۹۳۱(، فیلســوف و نظریه پرداز سیاســی 
کانادایــی، یکــی از مهم تریــن متفکــران معاصر اســت. او که از 
صاحب نظــران جدی در حوزۀ نزاع لیبرال هــا و جماعت گرایان در 
فلسفۀ سیاسی معاصر و یک مســیحی کاتولیک معتقد است، در 
آثارش به نحوۀ شکل گیری »خود« و باورهای سیاسی و اخلاقی این 
»خود« و به امکان زندگی دین دارانه در عصر مدرن پرداخته اســت . 
کتاب مشــهور او A Secular Age دو ســال پیش توسط علیرضا 
پاک نژاد به فارسی ترجمه شــد و دکتر فرهنگ رجایی، استاد علوم 
سیاسی دانشــگاه کارلتون نیز با توجه به دغدغه های مشترکی که با 
تیلور در این زمینه دارد، پیش تر کتابی با عنوان »زندگی فضیلت مند 
در عصر ســکولار« در قالب تألیف و ترجمه به فارسی منتشر کرده 
بود. بنابراین تیلور در ایران، متفکر شــناخته شده ای است. تیلور در 
کسفورد و پرینستون تدریس  دانشگاه های معتبری مانند مک گیل، آ
کرده و جوایز معتبری مانند جایزۀ تمپلتون و جایزۀ هگل را دریافت 

کرده است.
نســخۀ اصلی کتاب »هگل« چارلز تیلور  ۶ بخش دارد که در هر 
کدام از آن ها، پدیدارشناسی روح، منطق، عناصر فلسفه حق، فلسفه 
دین و فلسفه هنر در اندیشۀ هگل تشریح می شوند. ترجمۀ فارسی زهره 
نجفی از از بخش ســوم آن به شــرح و تفسیر منطق هگل اختصاص 
دارد. در فضای هگل پژوهی، رویکردهای تفســیری متعددی وجود 
دارد، با این حال تفسیر تیلور از هگل تا حد قابل قبولی، تفسیر غالب 
گشته است. از طرف دیگر، متون پژوهشی دربارۀ کتاب »علم منطق« 
نسبت به دیگر آثار هگل مانند »پدیدارشناسی روح« بسیار کمترند و 

این امــر به ارزش مندی این کتاب می افزاید. 
غایت اصلی تیلور از نوشــتار این کتاب این 
است که دانشجویان و علاقه مندان به فلسفه 
بتوانند وارد متن کتاب »علم منطق« شوند و 
از نثر ســخت آن عبور کنند. او این کتاب را 
با یک مفهوم محوری شرح می دهد: هستی 
و اندیشه. منطق هگل، کتابی بنیادی است 
که به بررسی ماهیت پویا و دیالکتیکی میان 
هستی و اندیشــه می پردازد، دو امری که با 
کانت در غایــت جدایی از هم قــرار گرفته 
بودند. کتاب »دیالکتیک هستی و اندیشه در 
منطق هگل« در سه بخش اصلی به بررسی 

مفاهیم کلیدی منطق هگل می پردازد:
بخش اول، هستی: در این بخش، مفهوم 
هســتی به عنوان نقطۀ شروع منطق هگل 
مورد بحث قرار می گیرد. تیلور با تکیه بر آثار 

هگل، به تبیین مراحل مختلف تکامل هستی از »هستی محض« تا 
»هستی برای خود« می پردازد.

بخش دوم، ذات: در این بخش، مفهوم ذات به عنوان مرحله ای بالاتر 
از هستی مورد بررســی قرار می گیرد. تیلور با توضیح مفاهیمی مانند 
»درون بود« و »بیرون بود« به تبیین رابطۀ میان ذات و پدیده می پردازد. 
بخش سوم، مفهوم: در این بخش، مفهوم به عنوان عالی ترین مرحلۀ 
منطق هگل مورد بحث قرار می گیرد. تیلور با توضیح مفاهیمی مانند 
»مفهوم ذهنی« و »مفهوم عینی« به تبیین نقش مفهوم در شناخت و 

عمل می پردازد.

 Wقلمرو سایه ها 
زهره نجفی در مقدمۀ مترجم با اشارۀ به ترجمه های فارسی ناقص 
و نارســا از منطق هگل و شرح و تفسیرهای گمراه کنندۀ آن، این خلأ 
را علــت اصلی ترجمۀ بخشــی از کتاب تیلور می داند و می نویســد: 
»تاکنون چندین ترجمۀ فارسی از منطق های هگل منتشر شده است 
اما متأســفانه ترجمه ها به قدری ضعیف و غیرتخصصی اند که عملًا 
غیرقابل استفاده اند. کتاب هایی نیز تحت عنوان منطق هگل به فارسی 
ترجمه و منتشر شده اند که به واقع خودِ متن منطق نیستند بلکه مانند 
»منطق« ویلیام والاس تلفیقی از ترجمۀ ناصحیح و دســت ودل بازانه 
و تفســیر مؤلف از منطق اند. وضعیت دربارۀ شرح ها و تفاسیر منتشر 
شده در زبان فارســی دربارۀ منطق 
هگل از این نیز بدتر اســت، چراکه 
این آثار علاوه بــر ضعف ترجمه، از 
ضعــف درک و دریافت خود مؤلف 
از منطق نیز رنج می برند. کتاب های 
تألیفی به زبان فارســی در این حوزه 
نیز از کلی گویی دربارۀ کلیت منطق 
فراتر نمی رونــد و وارد گذارها و پیچ 
و تاب های تعیین کننده میان مقولات 
نمی شــوند. بنابراین در حال حاضر 
بــرای خواننده ای که تمایل داشــته 
باشــد برای آشــنایی با منطق هگل 
اثری جدی و تخصصــی دربارۀ این 
کتــاب مطالعه کند عــملًا گزینه ای 
به زبان فارســی وجود نــدارد. دلیل 
اصلی انتخاب بخش مربوط به منطق 

در کتــاب هگل تیلور برای ترجمه همین بود. ارائه شــرحی کمابیش 
متعارف از منطق هگل که بر اســاس رویکرد تفســیری خاص خود، 
که در جای خودش میت واند محل نقد باشد، تا حد قابل قبولی وارد 
جزئیات اســتدلال های پرپیچ و تاب این متن می شــود.« او در ادامه 
دربارۀ کم توجهی به منطق هگل در میان آثار ترجمه ای و تألیفی به زبان 
فارسی می نویسد: »در نیمۀ دوم قرن بیستم، به لطف شارحانی نظیر ژان 
هیپولیت، الکساندر کوژو و چارلز تیلور تفاسیری از پدیدارشناسی روح 
و فلسفۀ حق هگل در اختیار انبوهی از مخاطبان قرار گرفت که پیش از 
آن سابقه نداشت. سال ها بعد همین موجِ روی آوردنِ دوباره به فلسفۀ 
هگل در زبان فارسی نیز طنین انداز شد، تا جایی که در سال های اخیر 
شاهد ترجمه و تألیف کتاب های نســبتاً زیادی دربارۀ پدیدارشناسی 
روح هگل و آرای سیاسی و اجتماعی او به فارسی بوده ایم. اما منطق 
هگل، به رغم اهمیت تعیین کننــده اش در کلیت نظام هگلی، در میان 
هگل پژوهان، مترجمان و خوانندگان آثار او بســیار مغفول واقع شده 
اســت. بی توجهی به منطق هگل چندان جــای تعجب ندارد و صرفاً 
منحصر به هگل پژوهان فارسی زبان نیست. بدون اغراق باید گفت علم 
منطق هگل نه یکی از، بلکه به واقع دشوارترین و پیچیده ترین و یکی از 
طولانی ترین متون فلسفی ای است که در طول تاریخ فلسفه نوشته شده 
است. خوانندۀ علم منطق با بیش از هزار صفحه متن سروکار دارد که 
به طور بی رحمانه ای انتزاعی و مطلقاً تهی از مثال های انضمامی است. 
در منطق تقریباً هیچ رد و نشــانی از جهان واقعی و ارجاع مستقیمی 
به آن وجــود ندارد ،یا آن طور که خود هــگل می گوید، منطق قلمرو 
سایه هاست... در نتیجه، می توان فهمید که چرا در طول تاریخ این متن 
نه فقط مغفول مانده بلکه در مواردی حتی منفور و جنون آمیز تلقی شده 
است. مثلًا شوپنهاور در جایی می گوید، کل دستاورد منطق هگل این 
اســت که با طرح »واژه پردازی های جنون آمیز که ذهن را بیهوده برای 
درک چیزی آزار می دهند و فرســوده اش می سازند« مغزهای جوان را 
مشــوش می کند. با وجود این، منطق پایه و اساس کل اندیشۀ هگل 
اســت و اگر کســی بخواهد ســایر بخش های نظام او را به درســتی 
بشناسد، چاره ای جز مواجهه با متن منطق ندارد.« انتشارات ققنوس 
در زمینۀ هگل پژوهی آثار قابل توجهی را منتشر کرده که علاوه بر کتاب 
حاضر می توان به ترجمۀ »مواجهه ای نامتعارف با منطق هگل« نوشتۀ 
آنجلیکا نوتزو با ترجمۀ حسین نیکبخت، »هگل« نوشتۀ فردریک بیزر 
با ترجمۀ سیدمسعود حسینی، » هگل و پدیدارشناسی روح« نوشتۀ 
رابرت استرن با ترجمۀ محمد مهدی اردبیلی- سید محمدجواد سیدی 

و »فلسفۀ آلمانی« تری پینکارد با ترجمۀ ندا قطرویی اشاره کرد.

دیالکتیک هستی و اندیشه در منطق هگل ترجمۀ بخشی از کتاب چارلز تیلور دربارۀ نظام فکری هگل است

هگ تیلور ل گزارش نشست

سوژه در دست بازار
نشست نقد و بررسی اتاق خبر پلتفرمی

نشســت بررســی و گفت وگو دربارۀ  کتاب »اتاق خبر 
پلتفرمی« نوشتۀ جواد دلیری که انتشارات همشهری آن را 
منتشــر کرده با حضور مجید رضاییان عضو هیأت علمی و 
پژوهش گر علوم ارتباطات، پدرام الوندی فعال رسانه و مدیر 
فروشگاه شهرکتاب مرکزی و خسرو طالب زاده پژوهش گر 
فرهنگی، یکشنبه ٧ بهمن در شهرکتاب مرکزی برگزار شد.

جواد دلیری دربارۀ روند شــکل گیری کتاب »اتاق خبر 
پلتفرمی« گفت: »به اقتضای کار رســانه که به شکل های 
مختلف در رسانه های برخط و مکتوب انجام دادیم، همواره 
این سوال مطرح بود که یک رسانه سنتی چگونه می تواند زنده 
بماند؟ در سال های اخیر این سوال هم اضافه شد که رسانه 
سنتی چگونه می تواند وارد دنیای مدرن شود و از رویه های 
ســنتی فاصله بگیرد؟ در سال هایی که مدیریت حوزۀ رسانه 
را بر عهده داشتم دربارۀ پیوند حوزه سنتی و مدرن پژوهش 
کردم و هدفم این بود که روزنامه نگاران بتوانند یک محتوا را 
در چند فرمت ارائه بدهند.« او با اشــاره به ایده ای که پدرام 
الوندی سال ها در ایرنا دنبال کرد، افزود: »این ایده ای در پی 
کشاندن مخاطب به سمت محتوا یا هل دادن محتوا به سمت 
کاربر است. تنها راه و الزامی که وجود دارد این است که تمام 
رسانه ها به سمت ساختار اتاق خبر پلتفرمی بروند. ساختار 
و شــبکه ای که وجود دارد، تولید محتوا را به شکل پلتفرمی 
دنبال می کند و در نظر دارد به شــکل پلتفرمی آن را منتشر 
کند. اتاق خبر پلتفرمی ساختار اتاق خبر مدرنی را دارد که از 
زمان تولید محتوا تا انتشار و توزیع و بازگشت و بازخورد پیام 

در آن در نظر گرفته شده است.«  
در ادامه مجید رضاییان دربارۀ پژوهش انجام شده برای 
تألیف کتاب »اتاق خبر پلتفرمی« گفت: »نویســنده کتاب 
از منظر روش شناســی پژوهش استفاده کرده است، روش 
تحقیق های کمی و کیفی درخشــان هســتند زیرا از رفتار 
سطحی کپی برداری به دور است. این پژوهش که در قالب 
کتاب عرضه شده، دو ویژگی دارد. نخست این که از صفحه 
۱۵۶ تا ۱7۶ پیشــنهاد اتاق خبر پلتفرمی از فرآیند مصاحبه 
عمقی بیرون آمده و به پیشنهاد رسیده است. دوم این که در 
فصل هفتم نمونه هایی که در دنیا وجود دارد، مورد بررســی 
قرار گرفته اســت. وقتی این کتاب را خوانــدم، یاد بوردیو 
افتادم. او می گوید: انســان می شود کالا و محصول و برند 

منزلت اجتماعی را تعیین می کند.«
رضاییان با تقسیم بندی روندی که رسانه ها در طول تاریخ 
طی کردند، گفت: »از قبل از جنگ جهانی اول تا به امروز 
۸ تغییر باعث شــد، روزنامه نگاری سبک های خود را پیدا 
کند و به تناســب آن اتاق خبر درســت شد. مرحلۀ اول در 
قرن ۱۹ رویدادمحوری، مرحلۀ دوم رویدادمحوری به سمت 
روایت محوری می رود. جنگ جهانی اول رخ می دهد و در 
بین جنگ جهانی اول و دوم سبک روزنامه نگاری تشریحی 
شــکل می گیرد، مرحلۀ چهارم پــس از جنگ جهانی دوم 
سبک روزنامه نگاری توسعه ایجاد می شود. در مرحلۀ پنجم 
بــا ظهور وب، انفجار اطلاعات صــورت می گیرد و متن و 
صدا و تصویر در یک رســانه کنار هم قرار می گیرد. مرحلۀ 
هفتم رسانه های اجتماعی )سوشیال مدیا( است که در آن 
به سمت انفجار پیام پرتاب می شــویم. در اینجا از سیستم 
به تلفــن همراه می رویــم و اکنون در مرحلۀ هشــتم یعنی 
داده محوری هستیم که فکر نمی کنم تا ۲۰۳۰ ادامه یابد. در 
هر کدام از این مراحل رســانه ها، تحریریه و اتاق خبر خود 
را داشته اند. تمرکز از عینی گرایی به سمت سوژه گرایی رفته 
است. وارد عصری می شویم که اتاق خبر داریم و مخاطب 
هم می تواند تولید داشــته باشــد، از طرفــی اخبار جعلی 
داریــم، هم چنین اتــاق خبر باید بــازار را ببیند و در نتیجه 
)خبرگزاری( رویترز، ســرویس غذا درست کرد و به مدت 
۸ ماه این سرویس در صفحۀ اول خبرگزاری جای می گیرد. 
ما نمی توانیم به نیاز مخاطب بپردازیم و باید دنبال مخاطب 
بدویم یعنی خواســت مخاطب را انجــام دهیم. در نتیجه 
ســوژه دست بازار است و خبرنگاران تعیین کننده نیستند و 
نمی توانند سوژه های نیاز مخاطب را دنبال کنند. اتاق خبر 
این روزها برای کدام افراد است؟ نسل زد هم به ۲۴ سالگی 
رسید و باید به نسل آلفا که متولد ۲۰۱۰ هستند، توجه کرد.«

دیالکتیک هستی و اندیشه در

منطق هگل 

چارلز تیلور/ ترجمۀ زهره نجفی/ انتشارات ققنوس

۲۸۰ صفحه/ ۲۵۰ هزار تومان
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جشنواره بین المللی تئاتر فجر در دوره چهل وسوم خود پس از 
فراز ونشیب هایی که طی چند سال اخیر داشته است، امسال 
تلاش کرده در وضعیت باثبات تــری برنامه  های خود را اجرا 
کند. با نگاهی به جدول اجراها می توان دریافت که همچنان 
نوعی بی  میلی فعلان تئاتر، چه در تهران و چه در شهرســتان ها برای شرکت در این همایش هنری 
به چشم می خورد. چراکه کیفیت آثاری که بر صحنه آمده اند در حد انتظار کارنامه  یک  ساله تئاتر 
ایران نیســت. هرچند طی دو سال گذشته به  رغم فعالیت بســیاری از گروه های نمایشی، آثاری 
که در ســالن های پایتخت و شهرســتان ها بر صحنه آمدند نیز در اغلب موارد، کیفیت مطلوب و 
راضی کننده ای از رشد و ارتقای مسیر تئاتری نداشته اند و به تعداد بسیار معدود و اندکی،قابل قبول 
ارزیابی می شدند. به همین دلیل آنچه از این آثار در جشنواره هم می توانست ارائه شود باید انتخابی 

از میان برترین ها یا پراقبال ترین ها توسط تماشاگران و اهالی تئاتر باشد.
 در جشنواره چهل وسوم ازجمله آثار در بخش رقابتی، نمایش »داماهی« از شهرستان یزد بود 
که در روز دوم جشنواره و ۴ بهمن در تالار وحدت بر صحنه آمد. نمایشی که تلفیقی از پرفورمنس، 
حرکات فیزیکال و موسیقی و داســتان گویی منظوم توسط یک راوی و از پیش ضبط شده، اجرا 
شد وهیچ دیالوگی توسط بازیگران گفته نمی شــد. روایت از داستانی بومی و محلی جنوب ایران 
درباره اسطوره دریای جنوب، ماهی بزرگ و درخشانی  است که در اعماق دریا می  زیسته و ناجی 
ماهیگیران در رزق و روزی و هدایت آنان به وقت توفان و سرگردانی در دریا قلمداد می  شده است.
پیرمرد ماهیگیری در تور خود داماهی )همان ماهی بزرگ و درخشــان( را صید می کند اما در 
قبال خواهش و خواســته داماهی، او را به دریا بازمی گرداند. همسر پیرمرد او را سرزنش کرده که 
چرا چنین ثروتی که زندگی آنان را از فلاکت نجات می دهد را از دست داده است و خود برای صید 
داماهی دست به کار می شود. او حتی در قبال دریافت تاج و ثروت از داماهی باز هم طمع کرده و 

به دنبال صید کامل او توطئه می کند.
 این روایت جنوبی که به طبع برای مردمان آن خطه حائز اهمیت اســت، می توانســت با کمی 

بازنویسی یا خلاقیت  های متنی و داســتانی، دیالوگ هایی که با بیان تئاتری و زنده بازیگران جان 
می یافت، عمیق تر و لایه  دارتر پرداخته شود تا بتواند ذهن مخاطب امروز را نیز به طرح پرسش  ها یا 
مواردی در بطن داســتان جلب نماید. اما آنچه در صحنه تالار وحدت اجرا شد از داستانی ساده، 
کودکانه و همان حکایت همیشــگی نیروهای خیر و شــر برخوردار بود که با تصاویر متحرک بر 
پرده انتهای سن تلاش داشــت، جلوه  های بصری جذابی ایجاد کند؛ اما با وجود روایت به شیوه 
داســتان گویی و شرح قصه توسط راوی با اشــعار و قطعات نظم، آنقدر تقلیل یافته بود که بیشتر 
شباهت به نمایش های مناسبتی و جنگ های شادی داشت. اجراگران در گروه های پرفورمنس با 
تعویض  لباس ها در موقعیت های داستان و بهره از پارچه های رنگی، قادر به حفظ هماهنگی لازم 

نبودند و این عدم یکدستی گاه بیش از اندازه به چشم می آمد.
در نگاه کلی، نمایش »داماهی« که سیدسهراب منشادی نگارش آن را برعهده داشته و احمد 
ندافی و الهه کیان فرد آن را کارگردانی کرده بودند، نه  تنها نتوانســت موفق و قابل قبول ظاهر شود 
بلکه در حد و اندازه تالاری چون وحدت و جشنواره نیز نبود. به  ویژه از نقص بزرگ پخش شرح 

داستان و موسیقی ضبط شده، نمی توان به راحتی گذشت.

نگاهی به نمایش داماهی نمایشی از استان یزد

اجرای جنگ شادی

با نزدیک شــدن زمان پخش فصل سوم »ریچر«، تحلیلگران 
تلویزیونی پیش بینی اســتقبال تماشــاگران از آن را می کنند. 
اپیزود اول ۲۰ فوریه )دوم اسفند( پخش می شود. آلن ریچسون 
یک  بار دیگر در قالب کاراکتر جک ریچر ظاهر شده و این بار 
هم به دنیای اسرارآمیز اکشن و پرتنش می رود. فیلمنامه ریچر 
۳ با نگاهی به دنیا و شخصیت های خلق شده توسط لی چایلد 

و نول  های پر خواننده او نوشته شده است.

وونگ کار وای قصد دارد، فیلمبرداری ســریال درامی 
را آغاز کند که شخصیت اصلی آن یک زن قوی است؛ 
موضوعی که در سال های اخیر طرفدار پیدا کرده است. 
گزارش شده وونگ کار وای برای فیلمبرداری ۳ درام با 
یک پلتفرم فیلم و تلویزیون قرارداد امضا کرده و سریال 
جدید وی درباره یک زن کارآفرین است که حدود دهه 

۱۹۸۰ یا ۱۹۹۰ متولد شده است.

فیلمبرداری بخش سیسیلی »ادیسه« نولان حدود دو ماه آینده 
در جزیره فاویانا آغاز خواهد شــد. این جزیره که به »جزیره 
بز« معروف است به باور بسیاری همان جایی است که هومر 
تصور کــرده، اولیس و خدمه اش در آنجا بزها را کباب کرده و 
مواد غذایی ذخیره کرده اند. این جزیره آرام و زیبا، بخشــی از 
مجمع الجزایر اِگادی در شمال غربی سیسیل است. »ادیسه« 

با فناوری جدید فیلمبرداری آی  مکس تولید می شود.

نولان به جزیره بز می ر ودوونگ کار وای سریال می سازدریچر دوباره آغاز می شود

گزارش مستند

 هنر اتفاقی فرمایشی نیست
 ستاره اسکندری، تهیه کننده مجموعه سینما ماجرا 

از چگونگی شکل گیری آن گفت 

نشســت خبری برنامه »ســینما ماجرا« با حضور ســتاره 
اسکندری روز دوشنبه ۸ بهمن در خانه هنر مانا برگزار شد. 

طی این رویداد دو قســمت از مجموعه »سینما ماجرا« با 
کتور ســینما و گوزن ها برای اهالی رسانه به  عناوین حاجی آقا آ
نمایش گذاشته شد. ستاره اسکندری با ارائه توضیحاتی درباره 
این مجموعه گفت: »ســینما ماجرا« برنامه ای علیه فراموشی 
اســت زیرا این روزهای ســینمای ما روزهای دردناکی است و 
لازم است که نسل جدید درباره ارزش های تاریخ سینما بدانند. 
دوست داریم بیش از ۱۵ قسمت این برنامه را بسازیم اما دغدغه 
مالی و نبودن پشــتوانه و نمایش دهنده رسمی ما را محدود کرده 
اســت. ما فقط می خواســتیم یادبودی از فیلم ها و کارگردانان 
بزرگ ســینما داشته باشیم. اســکندری در همین زمینه افزود: 
»سینما ماجرا« همچنین بستر مناسبی برای معرفی جریان های 
اجتماعی اســت. به خصوص در سال های اخیر که سینماگران 
در محدودیت هــای خاصــی فعالیــت می کنند و مــا عناوین 
مختلفی مانند ممنوع الکاری را می شــنویم. بــه نظر من هرگز 
نمی تــوان هیچ هنرمندی را از کار کــردن و فکر کردن منع کرد. 
این بازیگر و کارگردان که در سال های اخیر فعالیت های بسیاری 
برای آزادی هنرمندان محبوس انجــام داده در بخش دیگری از 
صحبت هایش گفت: در سال های اخیر فشارهایی به سینماگرانی 
که نگاه متفاوت دارند، حاکم شده! اما واقعیت این است که هیچ 
هنرمندی را نمی توان از اندیشیدن باز داشت. مساله فقط سینما 
نیست. آنچه در سال های اخیر مورد فشار است پس از اقتصاد، 
تبدیل شــدن هنر به اتفاقی فرمایشی اســت. او ادامه داد: تئاتر 
محل اندیشیدن است و باید از مردم جلوتر باشد اما موضوع این 
است که هویت ها دچار تغییر شده اند. سینما ماجرا بهانه ای است 
تا بگویم چرا هنر را برای زندگی انتخاب کرده ایم؟ صورت زشت 
پولی شدن همه چیز هویت همه آثار را تغییر داده و این رویه چه 
در ســینما، موسیقی و چه در تئاتر و دیگر هنرها رخ داده است. 
اسکندری بیان کرد: من این روزها کمتر خودم را بازیگر می دانم 
و دنبال این هستم که معنای زندگی خودم را تفسیر کنم. همچنین 
در اندازه خودم سعی می کنم، حرمت استادانم را نگه دارم. مانند 
برگزاری ورک شــاپ اســتاد علی رفیعی که به دلیل درخواست 
اســتعلام از ایشان برگزار نشد. پویا نبی، کارگردان این مجموعه 
هم درباره آن توضیح داد: طی تلاش هایی که داشتیم در مجموعه 
مذکور به ۱۵ فیلم مهم تاریخ ســینمای ایــران پرداخته ایم و باید 
بگویم این تلاش ها با حمایت های خانم اســکندری به سرانجام 
رسیده است. سعی مان این بوده که مقاطع مختلف تاریخ سینما 
را مدنظر داشته باشیم و محدود به زمان خاصی نبوده ایم. سعی 
کردیم فیلم ها مربوط به دهه خاصی نباشد و از سال ۱۳۱۲ اولین 
کتور سینما« در  فیلم موجود بلند سینما یعنی فیلم »حاجی آقا آ
این لیست هست تا اواسط دهه ۸۰ و فیلم »چهارشنبه سوری« 
آقای فرهادی. وی درباره بستر پخش »سینما ماجرا« توضیح 
داد: باید بپذیریم که امثال این برنامه ها در سیاست های فرهنگی 
ما جایی ندارند. پلتفرمی که اکنون می توانیم این برنامه را پخش 
کنیم، یوتیوب اســت. من برای پخش ایــن برنامه به پلتفرم های 
داخلی هم مراجعه کردم اما تاکنون جواب مثبتی دریافت نکردم. 
پویا نبی درباره معیار انتخــاب فیلم های این برنامه بیان کرد: ما 
ابتدا چیزی حدود ۳۵ فیلم را انتخاب کردیم اما به دلیل شرایط 
اقتصادی که داشــتیم، ناگزیر برخی آثــار را حذف کردیم. دلیل 
انتخاب این آثار این بود که متاسفانه در کشور ما نسخه مطلوبی 
از برخی فیلم های قدیمی وجود ندارد. من حتی برخی پوسترها و 
فیلم ها را شخصاً از خود تهیه کننده ها دریافت کردم. معیار بعدی 
ما برای انتخاب داستان، شکل گیری فیلم ها بود. نکته بعدی این 
بود که ما دوست داشتیم از کارگردانان موج نوی سینما، فیلمی در 
این برنامه داشته باشیم. یک بخشی هم مربوط به ملاحظات بود 
که قابل کتمان نیست. اسکندری درباره توقف ورک شاپ علی 
رفیعی در اصفهان توضیح داد: در اصفهان شــماره ملی استاد 
رفیعی را برای اســتعلام خواســتند و ما تصمیم گرفتیم که این 
برنامه برگزار نشود و بعدتر با قوت و شایستگی این ورک شاپ 
ادامه پیدا کنــد. تئاتر هرگز محل درآمدی بــرای دکتر رفیعی 
نبوده است و چندین ورک شاپ رایگان برگزار کرده اند ما نیز به  
عنوان شاگردان ایشان سعی می کنیم این ورک شاپ های رایگان 

همچنان ادامه داشته باشند.

نیلوفر ثانی
منتقد
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هنر دیپ سیک 
چرا سهام انویدیا در یک روز 18درصد ریخت؟ 

ســهام شــرکت انویدیــا )NVDA( ، تولیدکننده تراشــه های 
هوش مصنوعی و همچنین بســیاری از سهام مرتبط با هوش 
مصنوعی، روز دوشنبه با کاهش شدید قیمت مواجه شدند. این 
اتفاق پس از آن رخ داد که محبوبیت اپلیکیشنی از استارت آپ 
هوش مصنوعی چینی به نام دیپ سیک به شدت افزایش یافت. 
بازارهای ســهام به اخبار و انتظارات حساس هستند. دستیار 
هوش مصنوعی دیپ سیک به تازگی در صدر فهرست برنامه های 
رایگان آیفون در فروشــگاه اپل )AAPL( قرار گرفته است. در 
فروشگاه اپل، این اپلیکیشن رتبه ای بالاتر از ChatGPT کسب 
کرد. »دیپ سیک« پیشــروترین آزمایشگاه هوش مصنوعی 
چین اســت. ایالات متحده بــرای مدت طولانــی در هوش 
مصنوعی پیشرو بوده است اما حالا »دیپ سیک« چین همه را 
در شوک فرو برد. آمریکا برای آنکه در هوش مصنوعی پیشرو 
بماند نیاز به ســرمایه گذاری در زیرســاخت ها دارد اما سوال 
این اســت که چرا  دیپ سیک همه را انگشت به دهن گذاشته 
و موجــب ریزش ۱۸درصدی مارکت کــپ دو تریلیون دلاری 
انویدیا شــده و دیگر شرکت های فناوری مرتبط را هم با چنین 
وضعیتی مواجه کرده است؟  در ابتدا مقداری توضیح زمینه ای 
لازم است.  فعلًا فرآیند آموزش مدل های AI به شدت پرهزینه 
ا ست. شــرکت هایی مثل OpenAI Anthropic و ... بیشتر از 
۱۰۰ میلیون دلار فقط برای محاسبات خرج می کنند، بنابراین 
نیاز به مراکز داده بســیار بزرگ با هزاران GPU ۴۰ هزاردلاری 
دارند. درست مثل اینکه برای راه اندازی کارخانه، نیروگاه برق 
بســازید. در این میان، شرکت DeepSeek اعلام کرده که همه 
این کارها را با ۵ میلیون دلار انجام می دهم. معرفی مدل هوش 
 ،DeepSeek مصنوعی جدید توسط یک شرکت چینی به نام
که به نام R۱ شناخته می شود، باعث شد تا سرمایه گذاران نگران 
شــوند که این تکنولوژی می تواند با محصولات انویدیا رقابت 
کند و حتی با هزینه کمتری به عملکردهای مشــابه یا بهتری 
برســد. این نگرانی ســرمایه گذاران به افت شدید ارزش سهام 
انویدیا منجر شــد. سقوط ارزش سهام انویدیا به یک واکنش 
زنجیره ای در بازارهای سهام جهانی منجر شد، با این حال، این 
امر بیشتر به دلیل نگرانی ها در مورد آینده تقاضا برای تراشه های 
انویدیا و کاهش اعتماد سرمایه گذاران به بخش هوش مصنوعی 
بود. تکنولوژی هوش مصنوعی )AI( در چین به سرعت درحال 
 توسعه است و این کشور به یکی از بازیگران اصلی در این حوزه 
تبدیل شده است. این رشد به چندین عامل اصلی بستگی دارد:
  ســرمایه گذاری دولتی و خصوصی: دولت چین قصد دارد تا 
ســال ۲۰۳۰ به یک ابرقدرت در هوش مصنوعی تبدیل شود و 
برای این منظور، سرمایه گذاری های عظیمی در این حوزه انجام 
داده است. شرکت های خصوصی نیز با بودجه های هنگفت به 
توسعه AI پرداخته اند. به عنوان مثال، بایدو، علی بابا، و تنسنت 

سرمایه گذاری های قابل توجهی در این زمینه انجام داده اند.
جمعیت و داده ها: چین با داشتن جمعیت عظیم، منبع عظیمی 
از داده ها را در اختیار دارد که برای آموزش الگوریتم های هوش 
مصنوعی حیاتی اســت. ایــن داده ها از منابــع مختلف مانند 
شبکه های اجتماعی، تراکنش های مالی و سیستم های نظارتی 

به دست می آیند.
توســعه فناوری های خــاص: چیــن در تکنولوژی هایی مانند 
تشخیص چهره و صدا پیشرو است. به عنوان مثال، ربات های 
 Tongyi خبرنگار هوش مصنوعــی و مدل های چت بات مانند
 ChatGPT از علی بابا به عنــوان رقیب های چینی Qianwen

معرفی شده اند.
کاهش محدودیت های حریم خصوصی: نگاه متفاوت به حریم 
خصوصی در چین اجازه می دهد تا داده های بیشتری جمع آوری 

و استفاده شوند که به توسعه AI سریع تر کمک می کند.
نوآوری و استفاده کاربردی: شرکت های چینی نه تنها در تحقیق 
و توســعه فعال هســتند، بلکه در کاربردهای عملی و روزمره 
هوش مصنوعی در زندگی مردم پیشرو هستند. به عنوان مثال، 
استفاده از هوش مصنوعی در خدمات شهری، خرده فروشی، 

و خدمات مالی.
مدل هــای جدید هــوش مصنوعی: معرفــی مدل های هوش 
مصنوعــی ماننــد DeepSeek کــه با کاهش ارزش ســهام 
شرکت های آمریکایی همراه بوده، نشان دهنده قدرت رو به رشد 

چین در این حوزه است.

پیش تر در کتــاب تولد یک انقلاب آمده اســت: »البته 
شــگردهای روانی تاریخ مصرف محدود دارند و با گذشت 
زمــان، کارآمدی خود را علیه رقیبی که هوشــیار شــده و 
عملیات روانی بودن آن را شــناخته از دست می  دهد اما در 
مورد انقلاب ایران تجربه نوینی بود. آنچه در کتاب بررســی 
انقلاب ایران پیرامون الله اکبرهای شبانه گفته شد، خود مثال 

بارزی از این تاکتیک موثر است.
عملیات روانی حتی در سطوح پایین نیز به  عنوان یک 
روش پرفایده و کم هزینه در برابر یک رژیم پلیســی دنبال 
می  شد. هرچند نمی  توان گفت که به نحو سیستماتیک در 
تمام سطوح عملی می  شــد اما استفاده از این روش چنان 
عادی و به  هنجار تلقی می  شــد که در نشریاتی که از سوی 
نهادهای رســمی جمهوری اسلامی عرضه شده است نیز 
بدان تصریح داشته  اند. »ما از سال ۳۲ با یک سازمان منظم 
در بیشتر تظاهرات شرکت می  کردیم و در یک برنامه منظم 
افراد را در نقاط مختلف تعلیم می  دادیم که چگونه دســت 
به خرابکاری و حمله به ســاختمان  های دولتی و سینماها 
و باجه  های تلفن که در معرض ]تظاهرات ســال ۵7[ دید 
مردم بودند ازجمله در همین روزها دســت به خرابکاری و 
آتش  سوزی می  زدیم و کناری می  نشستیم و این شعارها را 
هم می  دادیم تا همه تقصیرها را به گردن دولت بیندازیم: ما 
بت  شکنیم، شیشه  شکن نیستیم« در سال  های اولیه انتشار 
مجله پیام انقلاب ارگان سپاه پاسداران نیز محسن رضایی، 
فرمانــده کل ســپاه در آن زمان طی مصاحبــه  ای درباره 
»تاکتیک  های انقلاب« استفاده از حربه پخش شایعه علیه 
رژیــم را به  عنوان یکی از ایــن تاکتیک  ها نام برد« )۱۳۸۱ 

صفحه۱۳۶(.
در ادامه و تکمیــل آن می افزایم که: چند موج کوچک 
و بزرگ برخی خبرها و شــایعات چگونه توانســت سبب 
فر وپاشــی مقبولیت و باعث بی اعتباری کامل سیســتم 
پهلوی. ســینما رکس آبادان و دیدن امــام در ماه دو مورد 
معروف است که بیشتر از جنبه سیاسی و عقیدتی مورد توجه 
قرار گرفته اند تا »نقش شــایعه«، ولی موضوع کشته های 
تصادفات به جای شهدای انقلاب در بهشت زهرا و انتشار 
تصاویر آنها که ســبب تهییج می شد، تشییع جنازه سوخته 
در آتش سوزی سینما شکوفه نو در میدان گمرک به عنوان 
کشته ساواک، آمار چند ده برابری زندانیان سیاسی، کشته 
شــدن  آیت الله غفاری و آیت الله ســعیدی زیر شکنجه و 
حتی شایع شدن اینکه سر آیت الله غفاری را با مته سوراخ 
کرده اند، تجاوز بــه خانم اعظم طالقانی در حضور پدرش 
برای مجبور کردن او به اقرار و همکاری، ریختن زندانیان 
سیاســی در دریاچه نمک قم، چهار هزار کشته در میدان 
ژاله، آمار ۶۵ هزار شهید در انقلاب اسلامی سال ۱۳۵7 و  
مواردی دیگر، فرصت تردید کردن در آنها را سلب می کرد. 
نادرستی بسیاری از آنها با گذشت زمان آشکار شد که فعلًا 

مجال بررسی توضیح تک تک آنها نیست.
نکته مهم اما این است که عین همین روش ها و شایعات، 
درحال حاضر از ســوی مخالفان جمهوری اسلامی علیه 
آن نیــز جریــان دارد و گاه آنقــدر شــباهت دارد که برای 
مثال حضور چریک های فلســطینی یا حزب ا لله لبنان در 
تیرانــدازی به معترضــان جای حضور نظامیان اســرائیلی 
در ســال ۱۳۵7 را می گیــرد. درباره زندانیان و کشــته ها 
نیز مشــابهت زیادی وجود دارد. بعضــاً برخی دروغ ها و 

شایعات توسط تلویزیون های فارسی زبان به عنوان »خبر« 
به خــورد مردم داده می شــود. تاکنون چند بار بی بی ســی 
خبری را تصحیح یا عذرخواهــی کرده، ولی تلویزیون های 
دیگر چندین برابر خبرسازی کرده اند و چون هدفمند بوده، 
تصحیح یا عذرخواهی در کار نبوده است. جالب اینکه این 
شیوه فقط علیه حکومت نبوده حتی علیه مخالفان حکومت 

که با این رسانه ها همسو نبوده اند نیز رخ داده است.
شــایعه گاهی تواند در شــکل دهی افکار عمومی موثر 
باشد. نمونه آن انتساب آتش زدن سینما رکس آبادان به رژیم 
شــاه اســت. در واقع از میل به اینکه مردم  دوست داشتند 
چنین خبری بشــنوند و آن را برای پیشبرد اراده خود به کار 

گیرند، بهره برداری شد.
شایعه را به عنوان بخشی از جنگ روانی مطرح کرده اند. 
شایعه به مفهوم سنتی، نوعی خبرسازی و جعل خبر بود که 
اکنون در شبکه های اجتماعی تحت عنوان خبرهای فیک 
معروف است. نمونه های آن در اخبار سوریه مشاهده شد. 
چند نمونه را که به عنوان مســتند یک مقاله ذکر کرده بودم 

عیناً در زیر نقل می کنم:
در مقالــه ای با عنــوان: »کارکرد اخبــار فیک در مورد 
ســوریه« آورده ام: پس از سقوط رژیم مستبد بشار اسد در 
ســوریه، تصاویر فراوانی در شــبکه های اجتماعی درباره 
زندان ها و زندانیان آزاد شده در سوریه دست به دست می شد 
که بعضاً بســیار تکان دهنده بود. بعضی برای نشــان دادن 
بطلان حمایت ایران از یک رژیم مســتبد و جنایت پیشــه، 
ســعی می کردند هرچه بیشــتر این عکس ها و گزارش ها را 
منتشــر کنند، بعضی هم با ادعای اینکه اینها افراد داعشی 
و تروریست بودند چنین جنایاتی را توجیه می کردند. طبعاً 
بررسی و تحقیق درباره درست سنجی اخبار برای این افراد 

در اولویت نیست.
حتی خود نگارنده در مواردی با وجود بررسی و تحقیق 
در مورد یک خبر، باز هم لغزیده است. هرچند بررسی ها، 
لغزش ها را کاهش می دهند اما تجربه شخصی نشان می دهد 

باید بسیار محتاط بود و وسواس داشت.
صنعت تنبل پرور فوروارد نیز سبب شده است که عده ای 
از افراد به طور کاملًا غیرمســئولانه و بدون هیچ بررسی و 
تحقیقــی صرفاً به دلیل آنکه از مطلبی خوش شــان آمده یا 
همسو با نظرات شان یافته اند، یا تحت تاثیر آن قرار گرفته اند، 
دســت به انتشــار بزنند و توجه ندارند که این شیوه سبب 
بی اعتمادی به اخبار شــده و موجب می شود که ظلم های 
واقعی در حق زندانیان و مردم هم مشتبه شود. به این ترتیب 
برخی با خبرهای ســاختگی و نادرست، ناخواسته به تبرئه 
و تطهیــر ظالمــی می پردازند که با آن ضدیــت کورکورانه 
می ورزند. سپس ۱۰ مورد از اخبار و تصاویر درست سنجی 
شــده را ذکر کــردم. )برای دیــدن متن کامــل بنگرید به 
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با توجه به مصادیق ذکر شده ۳ نکته در مورد شایعه سازی 
مدرن درخور توجه است:

۱- جنگ ســوریه نشان داد که شــایعه و اخبار فیک 
مقدمه ای بر حمله نظامی است. موشک های پی درپی 
اخبار فیک دقیقاً همان کارکرد آتش تهیه را در جنگ 

دارد.
۲- امــکان دیجیتــال و صنعــت فتوشــاپ و هوش 
مصنوعی عامل موثری در باورپذیر کردن شــایعات و 

اخبار فیک بوده اند.
۳- تکنولــوژی جدید، کار تشــخیص اخبار واقعی 
و دروغ را دشــوارتر و تخصصی تــر و نیازمند دقت و 

وسواس بیشتر کرده است.
 W شایعه ها چگونه می توانند تاریخ نگاری را تحت تاثیر قرار

دهند؟
شــایعه اصطلاحاً به خبری گفته می شــود که با  وجود 
گاهانه و با هدف خاصی  نادرستی یا احتمال نادرستی اش، آ
دامــن زده می شــود و بعضی در تاریخ می مانــد و به عنوان 
روایت یا خبر مورد اســتناد قرار می گیرد اما اگر شــایعه را 
به معنای عــام بگیریم و اعم از خبرهای نادرســتی بدانیم 
گاهانه و قصدمندانه یا بدون قصد، پخش شــده اند،  کــه آ
می توان گفت تاریخ، سرشار است از شایعه. »می گویند«ها 
از مصادیق بارز آن هســتند. بخشی از تاریخ را »خاطرات« 
تشــکیل می دهند و خاطرات با حب و بغض آمیخته اند و 
کوچک نمایــی و بزرگ نمایی در آن وجــود دارد. همچنین 
خطای حافظه بســیار زیاد است و چه بسا قصدی در بیان 
روایت خطا وجود نداشــته باشــد. فراوان دیده ایم، افرادی 
حکایتی را می گویند که طرف دیگــر روایت آن را به خاطر 
نمی آورد و حتی ممکن است تصور کند، دروغ است یا اگر 

به ضررش باشد آن را تکذیب کند.
چند سال پیش در یک جمع چندنفره خصوصی آقای 
عطریان فر خاطره ای را از جلسه ای با حضور آقای عبدالله 
نوری با ذکر تمام جزئیات و افرادی که در جلســه بودند و 
صحبت ها و تصمیمات بیان کرد. آقای نوری به کلی اصل 
وجود چنین جلســه ای را انکار می کرد. این موارد لزوماً 
دلیل بر دروغ یا جعل نیست، چه بسا یک طرف فراموش 
کرده یا دچار اشتباهی در روایت باشد. گاهی به دلیل مرور 
زمان، خاطره هایی درهم آمیخته می شوند. برای مثال، چند 
هفته پیش در ســفر ســاوه یک دوست قدیمی در حضور 
من خاطره ای از ۴۲ ســال پیش را برای شــخص دیگری 
نقل می کــرد و می گفت، عاقد آقای باقی و همســرش، 
شهید بهشتی بود و من هم ترتیب این جلسه را داده بودم. 
ایشــان جملاتی را هم از قول ما نقل می کرد، درحالی که 
این روایت از بنیاد نادرست بود، زیرا عاقد ما امام خمینی 
بود و وقتی این موضوع را بیان کردم، ایشان اصرار داشت 
که شما دارید اشتباه می کنید! تا اینکه برایش توضیح دادم 
من و یکی از دوســتانم به نام شــهید کریمی با دو نفر که 
همکلاســی و هم مدرســه ای بودند، ازدواج کردیم و شما 
عقد شــهید کریمی و همسرشان توسط شهید بهشتی را 

با ما اشتباه گرفته اید.
در نتیجه به جز اینکه شایعه به معنای مصطلح در تاریخ 
فراوان اســت اگر شــایعه را به معنای عام بگیریم، می توان 
گفت شــایعه، تاریخ را در چنبره خود گرفته است. به همین 
دلیل اصول تحقیق تاریخی و درست سنجی روایات در علم 

تاریخ اهمیت پیدا می کنند.
از همین رو است که در علم درایه که علم تحقیق در اخبار 
اســت، خبر متواتر را حجت می دانند، درحالی که اســتاد 
آیت اللــه صالحی نجف آبادی در گفت وگویی که با ایشــان 
داشتم و بر اتقان روایتی به سبب متواتر بودن اصرار می کردم، 
گفتند خبر متواتر از اخبار دیگر، به ویژه اخبار آحاد معتبرتر 
است اما حجت نیســت، زیرا اخبار متواتر بسیاری وجود 

دارند که ثابت شده، نادرست هستند.

شگردهای روانی 
ادامه یادداشت روز
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گزارش شهر

توســعه حمل ونقل عمومی در پایتخت ایــران با جمعیت 
حدود ۱۴ تا ۱۵ میلیون نفر ضرورتی اســت که نمی توان از آن 
چشم پوشید، زیرا این جمعیت زیاد در تهران برای جابه جایی 
نیازمند اســتفاده از وســایل نقلیه مختلــف همانند اتوبوس، 
تاکســی و مترو هســتند اما این روز ناوگان حمل ونقل تهران 
ظرفیت لازم برای ارائه خدمات گســترده به پایتخت نشــینان 
را ندارد. باید بگوییم که اکنــون حمل ونقل عمومی در تهران 
اصلًا وضعیت خوبی ندارد. در شــرایط فعلی باید حداقل ۱۲ 
خط مترو و حدود ۲۵۶ ایستگاه درون شهری باید در پایتخت 
وجود داشته باشد و با این شــرایط حداقل امکان جابه جایی 
هفت میلیون مســافر فراهم خواهد شــد، هرچند در آینده این 
رقم به ۱۰ میلیون نفر می رسد. اما درحال حاضر این طور نیست 
و وضعیت فعلی حمل ونقل عمومــی از برنامه های پیش بینی 
شده بســیار عقب تر اســت. با توجه به اینکه اکنون روزانه ۲ 
میلیون ســفر با متروی تهران انجام می شــود و این موضوع به 
این معناســت که وضعیت فعلی حمل ونقــل عمومی در این 
کلانشهر به شــدت با برنامه ریزهایی که گذشته پیش بینی شده 
بود فاصله زیادی دارد. وضعیت اتوبوس های موجود در ناوگان 
حمل ونقل عمومی پایتخت خوب نیســت. اکنون باید ناوگان 
عمومی در بخش اتوبوس ها حداقل ۹ هزار دســتگاه اتوبوس 
در تهران داشــته باشد. اما اکنون تعداد اتوبوس ها کمتر از پنج 
هزار دســتگاه است و شاید به روایتی تعداد آنها به ۲ تا ۳ هزار 
دستگاه برســد. گفته می شــود این کمبود اتوبوس ها به دلیل 
خرابی های برخی از اتوبوس های موجود است و بازسازی های 
درحال انجام است اما معتقدم با وجود بازسازی  اتوبوس های 
خراب باز هم آمار اتوبوس ها به حدنصاب نمی رســد و شــاید 
مجموع آنها به پنج هزار دســتگاه برســد و تعداد بیشتر از این 
نیست. هرچند شهرداری تلاش می کند اقداماتی را در راستای 
توســعه حمل ونقل عمومی، به ویژه در بخش اتوبوس ها انجام 
دهد اما به نظر می رســد کــه دولت ها علاقه منــدی کافی به 
حمل ونقل عمومی نشان نمی دهند و اولویت ها بیشتر به سمت 
خودرومحوری است. به عنوان نمونه، میلیاردها دلار به خرید 
خودرو اختصاص داده می شــود، اما فقط ۱۰۰ میلیون دلار به 
حمل ونقــل عمومی تخصیص داده می شــود. درحال حاضر 
سالیانه حدود یک میلیون و ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار خودرو در داخل 
کشور ساخته می شود اما زمانی که صحبت از واردات خودرو 
می شود، وضعیت متفاوت می شود، زیرا وضعیت موجود نشان 
می دهد که سالانه تنها ۱۰۰ واگن وارد کشور می شود. از سوی 
دیگر، در کشــورمان کارخانه های واگن سازی زیادی فعالیت 
دارد اما ظرفیت های تولید آنها کاملًا خالی اســت. از یکســو 
ادعای تولید و عدالت محوری می کنیم اما حمل ونقل عمومی 
را فرامــوش کرده ایم. در مورد ترامــوا باید بگویم که چیزی که 
قصــد دارنــد وارد ناوگان پایتخــت کنند بــه هیچ وجه تراموا 
نیست. یعنی به جای تراموا قرار است یک اتوبوس برقی چرخ 
کاردئونی به طول ۴۰ متر وارد تهران شود که نام آن را  لاستیکی آ
تراموا گذاشته اند، تراموا یک وسیله ای است که باید روی ریل 
حرکت کند. این موضوع به خصوص با توجه به سابقه تاریخی 
تراموا که در گذشته در قالب قطارهای بخار حرکت می کردند، 
مطرح است اما این چیزی که اکنون به نام تراموا معرفی می شود 
فقط یک اتوبوس برقی است که البته گفته می شود قرار است 
۲ دستگاه آن از چین به تهران وارد شود. معتقدم این نوع وسیله 
جابه جایی مسافران بیشتر به نوعی فعالیت نمایشی شباهت دارد 
تا یک طرح جدی حمل ونقلی به نام تراموا. بهتر است مدیریت 
شهری راستای توسعه سیستم اتوبوس های برقی »بی آرتی« در 
همان کریدورهای ویژه ای که در تهران موجود اســت به طور 
جدی فعالیت داشته باشد. باز هم تاکید می کنم این چیزی که 
قصد دارند وارد نــاوگان حمل ونقل کنند نام آن اتوبوس برقی 
اســت، نه تراموا. البته باید بگویم کــه در صورت به کارگیری 
چنین سیســتم هایی، باید به دقت به نقاط حساس و تقاطع ها 
توجه شــود. به عنوان نمونه، اگر در وسط یک چهارراه شلوغ 
مانند چهارراه ولیعصر این سیستم ها دچار خرابی شود می تواند 
مشکلات زیادی از نظر ترافیکی ایجاد کند. باید بررسی شود 
که این سیســتم ها در مقاطع مختلف به خوبی فعالیت داشته 
باشد و در صورت بروز مشــکل اشکالات به سرعت برطرف 
شوند. به اضافه اینکه با اجرای پروژه منوریل در تهران مخالف 
بودم؛ لذا در آن دوره که در شورا بودیم هیچ تلاشی برای به اجرا 

در آمدن آن طرح انجام ندادم.
منبع: ایرنا

فعالیت نمایشی زاکانی
اتوبوس برقی است نه تراموا!

گــروه اجتماعــی: در ژانویــه ۲۰۲۵، اســتارت آپ چینی 
دیپ سیک دستیار هوش مصنوعی خود را با نام دیپ سیک-
آر۱ معرفی کرد که به ســرعت توجهات زیــادی را به خود 
جلب کرده اســت. این توسعه نگرانی های زیادی را در میان 
شــرکت ها و مقامــات آمریکایی ایجاد کــرده و بحث هایی 

در مــورد تاثیــر آن بر صنعت هــوش مصنوعی 
ایالات متحده و امنیت ملی به راه انداخته است. 
ظهور دیپ سیک  که در سال ۲۰۲۳ توسط لیانگ 
ون فنگ تاسیس شد، زیرمجموعه ای از صندوق 

پوشش ریسک چینی های-فلایر است. 
 )LLM( این شــرکت یک مدل زبان بــزرگ
توسعه داده است که مستقیماً با پلتفرم های هوش 
مصنوعــی established ماننــد چت جی پی تی 
رقابــت می کند. نکته قابل توجه این اســت که 
مدل دیپ سیک عملکرد مشابهی با هزینه های 
به مراتب کمتــر دارد. به عنوان مثــال، درحالی 
که شرکت های پیشــرو در هوش مصنوعی نیاز 
به قدرت محاسباتی وســیعی دارند، دیپ سیک 
ادعا می کند که مدل خود را با اســتفاده از حدود 
۲۰۰۰ تراشــه اختصاصی H۸۰۰ در مدت ۵۵ روز 
و هزینه ۵.۵۸ میلیون دلار آموزش داده اســت 

که تقریباً ۱۰ برابر کمتر از هزینه های توسعه هوش مصنوعی 
متاست.

 Wتاثیر بر صنعت تکنولوژی ایالات متحده
 انتشار دیپ سیک-آر۱ تاثیر زیادی بر صنعت تکنولوژی 
ایالات متحده گذاشته است. در تاریخ ۲7 ژانویه ۲۰۲۵، سهام 
انویدیــا تقریباً ۱۸ درصد کاهش یافت که معادل از دســت 
رفتن حدود ۵۹۳ میلیارد دلار از ارزش بازار این شرکت بود. 
سایر غول های تکنولوژی ازجمله مایکروسافت و آلفابت نیز 
با کاهش های زیادی مواجه شــدند. این آشفتگی های بازار 
به عملکرد رقابتی و کارآمد دیپ سیک و اثربخشی هزینه ای 
آن نسبت داده شــده اســت که فرضیات مالی شرکت های 

آمریکایی را به چالش کشیده است.

 Wنگرانی ها و انتقادات آمریکایی ها 
 ذی نفعان آمریکایــی نگرانی های مختلفــی در مورد ظهور 
دیپ ســیک ابراز کرده انــد ازجمله ریســک های امنیت ملی، 
نگرانی هایــی وجــود دارد کــه توانایی های هــوش مصنوعی 
دیپ ســیک می تواند برای نظارت یا جاسوسی سایبری استفاده 

شــود و منافع امنیت ملــی ایالات متحده را به خطــر بیندازد. 
دوم تاثیرات اقتصادی اســت؛ کارآمدی هزینــه ای مدل هوش 
مصنوعی دیپ ســیک ســوالاتی را در مورد پایداری مدل های 
تجــاری شــرکت های آمریکایی ایجاد کرده اســت که اغلب به 
ســرمایه گذاری های وســیع در زیرســاخت ها و منابع وابسته 
هستند. همچنین پیشــرفت سریع دیپ ســیک باعث شده که 
بحث هایی در مورد جایگاه ایالات متحده در رقابت جهانی هوش 
مصنوعی ایجاد شــود و برخی آن را به عنوان »زنگ بیدار باش« 

برای تسریع در توسعه هوش مصنوعی داخلی خود بدانند.

 Wمزایای مدل هوش مصنوعی دیپ سیک 
 با وجود نگرانی ها، مدل هوش مصنوعی دیپ ســیک مزایای 
زیــادی دارد. هزینه کمتــر این مدل باعث شــده که تکنولوژی 

هوش مصنوعی پیشــرفته قابل دسترس تر شود و این می تواند به 
دموکراتیزه شــدن کاربردهای هوش مصنوعی در صنایع مختلف 
منجر شــود. دیپ ســیک با عرضه مدل خود به صورت متن باز 
به توســعه دهندگان در سراســر جهان این امکان را می دهد که از 
این تکنولوژی اســتفاده کرده و آن را اصلاح کنند و به این ترتیب 
نــوآوری و همکاری را تســهیل می کنــد. همزمان 
کاهش نیازهای محاسباتی مدل دیپ سیک به کاهش 
اثرات کربنی تکنولوژی های هوش مصنوعی کمک 
می کند و نگرانی ها در مورد اثرات زیســت محیطی 

توسعه های هوش مصنوعی را کاهش می دهد.

 Wدلایل علاقه مندی آمریکایی ها به دیپ سیک 
 آمریکایی ها و شرکت های آنان به دلایل مختلفی 
به مدل هوش مصنوعی دیپ ســیک علاقه نشــان 
داده اند. شرکت های آمریکایی درحال بررسی مدل 
دیپ سیک هســتند تا عملکرد و ساختار هزینه ای 
آن را درک کنند و پیشنهادات هوش مصنوعی خود 
را بهبود بخشــند. آنها درحال بررسی همکاری با 
دیپ سیک برای یکپارچه ســازی تکنولوژی آن در 
محصولات و خدمات خود هستند تا از قابلیت های 
آن بــرای به دســت آوردن برتری رقابتی اســتفاده 
کنند. ظهور دیپ سیک موجب شده که مقامات ایالات متحده 
استراتژی های توسعه هوش مصنوعی خود را مورد بازنگری قرار 
دهنــد و به چالش ها و فرصت هایی که پیشــرفت های چین در 
زمینه هوش مصنوعی به همراه دارد توجه بیشتری داشته باشند.
در نهایت اینکه  ورود دیپ سیک به دنیای هوش مصنوعی 
پارادایم های ســنتی را مختل کــرده و همزمــان چالش ها و 
فرصت های جدیدی ایجاد کرده است. درحالی که این رقابت 
زیادی برای شرکت های تکنولوژی آمریکایی به وجود آورده، 
مزایای آن ازجمله راه حل های کارآمد و متن باز هوش مصنوعی 
می تواند به نوآوری بیشــتر کمک کند. پاسخ ایالات متحده به 
ظهور دیپ ســیک به احتمال زیاد مســیر توسعه آینده هوش 
مصنوعی در ســطح جهانی و دینامیک اســتراتژیک روابط 

ایالات متحده و چین را شکل خواهد داد.

هوش مصنوعی چینی چطور آینده صنعت تکنولوژی آمریکا را به چالش کشید

DEEPSEEK شوک 
محسن هاشمی رفسنجانی 

رئیس سابق شورای شهر تهران
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کارنامه: خاطرات هاشمی 1380

ادامه جمعه 25 آبان  
خرابكارى هایى در تهران   

یك مهندس اسپانیایی  گفته، اول انقلاب در صنایع 
نظامی ایران کار می کرده ســپس بــه خاطر آزاری که 
در ایران دیده به عراق رفته و موشــك های اســکاد را 
بهینه سازی  کرده و موشك »الحسین« را ساخته است.
ســازمان ملل بــا آمــدن ]برهان الدیــن[ ربانی، 
]رئیس جمهــور دولت مجاهدین[ بــه کابل موافقت 
کرده اما آمریکا گویا مخالف اســت. ملاعمر، ]رهبر 
طالبان[ به نیروهایش دســتور داده است، قندهار را 
تخلیه کنند و به کوه بزنند و طالبانِ محاصره شــده در 

کُندوز هم آماده خارج شدن   هستند.
دیشــب در نقاطی از تهران و شهرســتان ها، بعد 
از مســابقه ]تیم های ملــی فوتبال ایــران و ایرلند[، 

خرابکاری هایی شده است.

شنبه 26 آبان  
دیدار با سفیر جدیدمان دركره شمالى

در جلســه مجمع ]تشــخیص مصلحــت نظام[ 
بودجه ســتاد مبــارزه با مــواد مخدر مطــرح بود. 
پیشنهادش از شورای عالی امنیت ملی آمد. مقرر شد 
که درآمدها به حســاب خزانه برود و دولت در بودجه 
سالانه ببیند و ستاد بر هزینه آن نظارت کند. یك بند 
از سیاست های کلی امنیت ملی در خصوص جلوگیری 
از تنازع ها و تنش ها و نیز هماهنگی قوا تصویب شد. 
بخشــی از وقت، صرف بحث دربارۀ شــرایط حال و 
آینده افغانســتان و اختلاف جبهــه متحد با غربی ها 
بر سر دولت آینده شــد و تداوم دولت ]برهان الدین[ 

ربانی، مرجح داشته شد.
بعــد از جلســه، بــا آقــای ]محمــد[ خاتمی، 
]رئیس جمهور[ دربارۀ سفرش به نیویورك و مذاکره با 
رهبری صحبت کردیم. گفت، در مورد اظهاراتش  که 
گفته بود، اگر فلسطینی ها رسمیت اسراییل را بپذیرد، 

ایران هم می پذیرد، پرسیدند و گویا موافق نبودند. 
عصــر ]آقــای جلال نمینی میانجی[، ســفیر 
جدیدمان در کره شــمالی آمد و گفــت، در پرونده 
روابط با کره شــمالی بنیان گذار و پشــتیبان روابط 
شــما بوده اید و خواســت که در حمایت از توسعه 
روابط ادامه بدهم و گفت، اکنون روابط در غیر امور 
نظامی راکد است و علت آن بدهی چند صد میلیون 
دلاری کره به ایران اســت که گویا نمی خواهد پس 
بدهد. کره به امید نزدیك شدن به آمریکا و ایران به 
خاطر نداشتن نیازهای اوایل انقلاب و دوران دفاع، 

انگیزه های سابق را ندارند.
دولت  ]رئیس جمهــور  ربانــی،  برهان الدیــن 
مجاهدین[ امروز وارد کابل شــد و در وزارت امور 
خارجه، مصاحبه مطبوعاتی داشت و گفت به عنوان 
رییس دولت اینجاســت. قبلًا اعلام شده بود که به 
کابــل نمی آید و آمریکا هم مخالف آمدن اوســت. 
با آمدن نیروهــای نظامی خارجی به افغانســتان 
مخالفت کرده است. دیروز ۱۰۰ نظامی انگلیسی به 
بهانه تأمین امنیت نیروهای امدادرسان در فرودگاه 
بگرام مستقر شدند. اعلام شده ۶۰  نظامی فرانسوی 

هم به مزارشریف می روند.
اظهــارات ضد و نقیض دربــارۀ خروج طالبان 
از قندهار ادامه دارد و نماینده طالبان در پاکســتان 
اعلام کرد که ]اُســامه[ بــن لادن، ]رهبر القاعده[ 
از افغانســتان بیرون رفته است؛ آمریکا این را باور 
ندارد. مشــکل مدیریت شرق افغانســتان، بعد از 
طالبــان، با انتخاب عبدالقدیر حل شــده اســت. 
روســیه اعلام کرد که دولت ربانی، قانونی است و 
باعث رنجش آمریکا شده. گفته شد که در جریان 
سفر ]پرویز[ مشرف به آمریکا،کودتایی نظامی علیه 

او در پاکستان، خنثی شده است.

194 افراط در اختلاف  

بررسی رویدادهای تاریخی حافظه

شوخی رضا شفیعی جم با پادشاه کمبوجیه 
و نام های تاریخی دیگر هخامنشی در برنامه 
جوکــر ۲ طی چند روز گذشــته باعث انتقاد 
کاربران فضای مجازی به این بازیگر شــد و 
البته او نیز طی ویدئویی در پاسخ به این افراد 
ابراز گلایه کرد. او در برابر این هجمه ها گفت 
که چنین برنامه ای تنها یک ســرگرمی بود: 
»من فقط کلمه ای به نام کمبوجیه گفتم. حالا 
بــه  خاطر یک کلمه، من را متهم به توهین به 
تاریخ ایران می کنید؟ شاید مشکل دیگری با 
من دارید. خود کمبوجیه اگر بود حتماً با من 
رفیق می شد و می خندیدیم. تاریخ ایران تاریخ 
صلح، دوســتی، عشــق و مهرورزی است. 
زشت است که چنین برخوردهایی می کنید. 
من مردم کشورم را دوست دارم و نمی دانم چرا 
عده ای به دنبال ایجاد فتنه هستند. من عاشق 
شما هستم، این کارها را نکنید«. سازندگی به 
همین مناسبت به گوشه ای از تاریخ پادشاهی 
هخامنشی، کمبوجیه و جزئیاتی از زندگی او 

پرداخته است. 

 Wروایت هرودوت از کمبوجیه
کمبوجیــه دوم، پســر کــوروش بزرگ و 
دومین شاه هخامنشی بود که از ۵۳۰ تا ۵۲۲ 
پیش از مــیلاد به  عنوان یکی از پادشــاهان 
برجسته ایران باســتان مطرح بود؛ کسی که 
پس از مرگ کوروش، جانشــین او شد و به 
گسترش سلسله هخامنشی پرداخت. نام او 
از نام پدربزرگش کمبوجیه یکم از بنیان گذاران 
پایه هــای قدرت هخامنشــیان گرفته شــده 
اســت و از همان دوران کودکی برای کسب 
تجربه های نظامی و اداری و جانشینی پدرش 
آموزش دیده بــود. کمبوجیــه دوم به دنبال 
مرگ کوروش به مصر لشکرکشــی کرد و با 
یک نیروی نظامی قدرتمند و با کمک قبایل 
محلی مانند عرب های صحرایی، این کشور 
را فتح کرد و امپراتوری ایران را گسترش داد. 
او نیز مانند پدرش کوروش به دنبال سیاست 
تســاهل فرهنگی بود و اگرچــه تلاش کرد، 
نظم و آرامش را در مصر حفظ کند اما برخی 
منابع یونانی او را پادشاهی سختگیر و بی رحم 
توصیف کرده انــد. از نظر هرودوت او فردی 
خشن و دیوانه است که برای کشتن اعضای 
خانواده خود اقداماتی انجام داده است. این 
مورخ یونانی از قول مصریان عنوان می کند که 
کمبوجیه به آداب ورسوم آنها بی حرمتی کرده 
و گاو مقدس آپیس که از نظر مصریان تجلی 
خداوند بود را با خنجر می کشــد. هرودوت 
در ادامه می گوید کــه کمبوجیه به کفاره این 
گناه دچار جنون می شــود و البته ذکر می کند 
که قبل از آن نیز نشــانه های جنون را داشته 
ازجمله اینکه برادر خود بردیا را کشته است. 
اشــاره هرودوت احتمالًا بــه ماجرای میان 
کمبوجیه و برادرش بردیا و روایاتی است که 
دربــاره احتمال شــورش و در نهایت صدور 
حکم قتل او وجود دارد. هرودوت همچنین 
از قول مصریان عنوان می کند که او خواهرش 
که با او در مصر همســفر بود را هم می کشد 
و اعمال جنون آمیز و وحشیانه دیگری را نیز 

نسبت به کمبوجیه مطرح می کند. 

 Wکشتن گاو مقدس؛ افسانه یا واقعیت؟
تحقیقات جدید اما نقل قول های هرودوت 
را قبول ندارد و آنها را ساخته کاهنان مصری 
می داننــد چراکه اقدامــات کمبوجیه باعث 
کاهش قدرت و ثروت آنها شده است. برخی 

منابع مصری از کمبوجیه با عنوان فرعونی که 
به آیین مصر احترام می گذاشت، یاد کرده اند. 
تحقیقات باستان شناســی نیز نشان می دهد 
که او هم راســتای اقدامات پــدر در احترام 
به ادیان، نه تنها گاو مقدس آپیس را نکشــته 
اســت که بنا بر همین شــواهد، او با شرایع 
کامل مصری به ستایش گاو مزبور دست زده 
است. در کتیبه ای که در کنار قبر گاو مقدس 
آپیــس وجود دارد، آمده اســت: »در ســال 
ششم، سومین ماه از فصل شمسو، روز دهم 
در دوران پادشــاهی شاهنشاه دو مصر بالا و 
پایین و ازبس، پروردگار بزرگ که او را زندگی 
جاودانی باد. خداوند آپیس با آرامشی تمام به 
سوی باختر زیبایش ]آرامگاهش[ راهنمایی 
شــد؛ و او را در گورســتان و در جایــی که 
فرعون برای او ساخته بود، جای دادند. پس 
از انجام همه مراســم که برای مومیایی کردن 
آن لازم بود، جامه ای گرانبها بر او پوشانیدند 
و همه آرایش ها و گوهرهــای گرانبهایش را 
با وی در آرامــگاه جاودانی اش جای دادند. 
اینها همه به همان روش انجام شد که فرعون 
کمبوجیه که جاویدان بــاد، فرموده بودند«. 
براساس نوشته های رســمی در داخل مقبره 
آپیــس، گاو مزبور در زمان کمبوجیه می میرد 
اما کمبوجیه دستور می دهد که با مراسم کامل 
به خاک سپرده شود. بنابراین به نظر می رسد 
که داســتان هرودوت درباره جنون کمبوجیه 
هم ساختگی باشــد، اینکه او بردیا را به قتل 

رسانده نیز به طور کلی زیر سوال است. 

 W درباره جنون
عبدالرضا ناصرمقدســی، متخصص مغز 
و اعصاب در یادداشتی به طرح مساله جنون 
کمبوجیه و رد آن براســاس تصاویری که از 
کمبوجیه در مصر باســتان و روی تابوت گاو 
مقدس آپیس بر جا مانده، پرداخته اســت. 
در بــالای این تابوت چنین عباراتی نوشــته 
شده اســت:»نماد هوروس، پروردگار آفتاب 
درخشان، فرعون مصر بالا و پایین. پروردگار 
رع، کمبوجیه خداوندگار مهربان و سرور دو 

کشور« و این نوشته موید این است که فرعون 
مزبور کمبوجیه است. مقدسی براساس این 
تصویر می نویسد که کمبوجیه از نظر شمایل 
به صورت یک فرعون مصری تصویر شده که 
باز نشــان از تبعیت او از آیین های این کشور 
دارد اما از نظر دیرینه پزشکی مهم ترین نکته 
در حالت نشستن اوست؛ مشخص است که 
در این نشستن از رسومی خاص تبعیت شده 
که نشــان از عقلی سالم دارد که می داند باید 
چکار کند اما مهم ترین یافته دیرینه پزشکی 
اینجا نیست. مهم ترین یافته را یکی از بزرگان 
مصری که اتفاقاً پزشک نیز هست در اختیار ما 
می گذارد. از اوجاهورسنت یا اوجاهوررسنه 
خدمتگزار نیث، ایزدبانوی سائیس در دلتای 
غربی، تندیسی همراه با یک کتیبه یافت شده 
اســت که اکنون در موزه  واتیکان نگهداری 
می شود. مقدسی می نویسد: این پزشک پس 
از فتح مصر توســط کمبوجیه به همکاری با 
هخامنشیان پرداخت و از نفوذ خود برای آشنا 
کردن شاهان هخامنشــی، یعنی کمبوجیه و 
داریوش کبیر با فرهنگ مصری استفاده کرد. 
اوجاهورسنت یا اوجاهوررسنه در این کتیبه 
از کمبوجیه با عناوینی چون »آورنده نظم«، 
»پاسدار آیین های مردمی و دینی« و »بری از 
خشــونت« یاد می کند که موید صحت عقل 

کمبوجیه بوده است.

 W پادشاهی هخامنشی و بردیای دروغین
با وجــود این یوزف ویســهوفر در کتاب 
قیام گئوماتــه به قتل بردیا از ترس محبوبیت 
او اشــاره دارد. آن طور که حســن پیر نیا در 
کتاب ایران باستان نوشته است: کتیبه بیستون 
و گــزارش داریــوش، قتل بردیــا را پیش از 
لشکرکشی به مصر ذکر کرده اما هرودوت آن 
را در خلال حضــور کمبوجیه به مصر آورده 
اســت. زرین کوب هم در کتاب تاریخ مردم 
ایران در این  باره می نویســد: »شاید حقیقت 
بعضی جزئیــات این طغیان برای همیشــه 
جزو اســرار تاریخ بماند«. او در جای دیگر 
این کتاب اشاره دارد: »کمبوجیه در بین تمام 
فاتحان آســیایی که پیش از او به ســرزمین 
فراعنه آمدند تنها کسی بود که توانست تمام 
دره نیل را تســخیر کند«. کمبوجیه که بنا بر 
گزارش کتیبه بیستون وقتی به مصر رفته بود 
»دل مردم از او برگشــته بود« شنید که فردی 
خود را بردیا )بردیای دروغین تاریخ( خوانده 
گاهی داشت به  اســت و چون از قتل برادر آ
شــتاب از مصر به ســوی ایران بازگشت اما 
مرگ مبهم او در بیــن راه این ماجرا را ناتمام 
باقی گذاشت، درحالی که بردیای دروغین در 
این مدت به بخشیدن مالیات ها و مهربانی با 
مردم تابعه مشغول شده بود و تخت پادشاهی 
را ایــران از آن خود کــرد. داریوش بزرگ در 
نهایــت بردیای دروغین را به قتل رســاند و 
تاج وتخت را از او پس گرفت و به همین دلیل 
برخی معتقدند که ماجرای قتل بردیا توسط 
کمبوجیه همچنان در هالــه ای از ابهام باقی 

مانده است.

فاتح مصر
به بهانه شوخی با کمبوجیه و حاشیه های آن

تقویم

با وجود اینکه سده به  عنوان 
جشــن پیدایش آتش از آذر 
سال پیش در فهرست میراث 
جهانی ثبت شد اما همچنان 
باستانی  جشن  این  برگزاری 
در ایران بــا بی مهری روبه رو 

است و امسال در اســتان هایی چون تهران، کرمان، 
یزد و خراسان به صورت نیمه خصوصی  و با حضور 
جامعه زرتشتیان برگزار می شود. فردوسی در اشعار 
خود بــه این موضوع اشــاره می کند که هوشــنگ 
)پادشاه پیشــدادی( با همراهانش به کوه می رود و 
ماری ترسناک می بیند. او در تلاش برای دور کردن 
مار، ســنگی پرتاب می کند و پــس از گریختن مار، 
از برخورد ســنگ به صخره جرقه ای ایجاد و آتشی 
درست می شود بنابراین هوشنگ از این رویداد روش 
ایجاد آتش با اســتفاده از ســنگ چخماق را کشف 
می کند. او به شــادی این کشف، شب آتشی بزرگ 
برمی افروزد و با همراهان جشــن می گیرد و سالگرد 
آن روز را جشــن ســده می نامد. زهره زرشــناس، 
زبان شناس، ایران شناس و باستان شناس در نشستی 
که با حضور پژوهشگران و متخصصان حوزه میراث 
فرهنگی برگزار شــد از افسانه های گوناگونی سخن 
گفت که در توجیه این جشــن نقل شده است: »از 
میان این افســانه ها تنها یکی به پیدایش آتش اشاره 
دارد و جشن سده را جشن پدید آمدن آتش می داند. 
در کتاب آثارالباقیه ابوریحان نیز سخن از افروختن 
آتش بر بام هاست که به دستور فریدون در همان روز 
که بر ضحاک چیره شد، انجام گرفت. در نوروزنامه 
آمده اســت کــه »آفریدون همــان روز که ضحاک 
بگرفت، جشن ســده بر نهاد و مردمان که از جور و 
ستم ضحاک رسته بودند، پسندیدند و از جهت فال 
نیک، آن روز را جشن کردندی و هر سال تا به امروز 
آیین آن پادشــاهان نیک عهد را در ایران و دور آن به 

جای می آورند«. 
اگر قول ابوریحان بیرونی را در آثارالباقیه بپذیریم، 
این جشــن از دوره اردشیر بابکان )پایکان( یعنی از 
سده ســوم میلادی جزو اعیاد رســمی شده است، 
آنگاه به تدریج با آیین زرتشــتی درآمیخته و به همت 
ایرانیان نومسلمانی که در پی حفظ هویت فرهنگی و 
یادگارهای پیشینیان خود بوده اند به صورت جشنی 
ملی و نمادی از دوران پرشــکوه گذشته درآمده و تا 
امروز تداوم یافته است«. به نوشته مورخانی همچون 
بیرونی، بیهقی و گردیزی، جشــن سده یکی از سه 
جشن بزرگ ایرانیان اســت که در دوران اسلامی تا 
اواخر دوران خوارزمشــاهیان و حملــه مغول دوام 
آورد و هــم سلاطین و هم امیــران و هم مردم عادی 
این جشن را به پا می داشتند. این ایرانشناس معتقد 
است که پرداختن به اساس و منشأ جشن های ایرانی 
هنوز راهی ناهموار است و هیچ یک از این جشن ها 
به یک باره ســر از میان مردم در نیاورده اند، این گونه 
آیین هــا قدمتی بســیار دارند و در خــود عناصری 
از اعتقــادات و باورهــای جادویی کهــن را پنهان 
کرده اند که اغلب بر ما نیز پوشــیده و پنهان اســت. 
پدرام سروش پور، موبد و سردبیر ماهنامه فروهر هم 
می گوید: »جشن سده متعلق به همه ایرانیان است و 
ارتباطی با مذهب خاصی ندارد. این جشن به نوعی 
نشان دهنده هویت ملی ماســت. وظیفه ماست که 
بــه این آیین ها، بها بدهیم و آنهــا را به فرصتی برای 
همبســتگی و آینده ای روشــن تر تبدیل کنیم. ثبت 
جهانی جشن سده یک گام مهم بوده است اما کافی 
نیست. باید برنامه های فرهنگی و پژوهشی بیشتری 
در این زمینه برگزار شــود«. او به برگزاری باشــکوه 
جشن سده در سال ۱۳۹۴ در روستای چملی اشاره 
کرد که البته از سال بعد، محدود به محله های بسته 
و زرتشتیان شد. حالا هم سیروس نیکبخت، رئیس 
انجمن زرتشــتیان کرمان در پاســخ به این سوال که 
آیا مردم می توانند خارج از محدوده مراســم، حضور 
داشــته و نظاره گر باشند؟ گفته است: خیر. باید این 

موضوع کنترل شود که مشکلی پیش نیاید.

جشن باستانی ممنوعه
برگزاری سده به صورت نیمه خصوصی و محدود
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   تندیس اوجاهورسنت که در واتیکان 
نگهداری می شود.


